
دوچرخه سازی آقای زیباکلام!

چند وقتی بود که از صادق زیباکلام و حاشیه ســازی هایش خبری نبود تا 
اینکه با این توییت دوباره به صدر اخبار بازگشت: »ای کاش به جای صنایع 
هسته ای، به جای ماهواره و به جای موشک، جمهوری اسلامی می توانست 

یک دوچرخه بسازد که با دوچرخه ترکیه، دوچرخه هند رقابت کند«. 
خیلی طول نکشــید که وزیر ارتباطات جواب دندان شــکنی به این استاد 
بازنشسته دانشگاه تهران داد و در توییترش نوشت: »جناب آقای زیباکلام! 
هسته ای و موشکی متولیان دیگری دارد، اما اگر مایلید از نزدیک پژوهشگاه 
فضایی را ببینید بلکه از دستاوردهای پژوهشگران جوان و تأثیر آن بر زندگی 
مردم و آینده روشــن ایران آگاه شــوید تا دیگر برای نقد سیاست  خارجی، 

فناوری ماهواره را با دوچرخه قیاس نفرمایید«.
اما غائله فقط به این توییت ها ختم نشد و بقیه کاربران هم به میدان آمده و 

از خجالت زیباکلام درآمدند:
»حق با زیباکلام است، دنیای امروز دنیای دوچرخه است نه دنیای موشک«؛

»هرچی فکر می کنم، به خاصیت زیباکلام برای ایران پی نمی برم، ایشــونم 
که به ایرانیا و توانمندی هاشون نظر مثبتی نداره! واقعاً ایشون به چه دردی 

می خوره«؟
»انصافــاً من برای ضد انقــلاب و اصلاح طلبان که صــادق خان، متفکر و 

نظریه پردازشون شده دلم می سوزه، شما چطور؟ دقیقاً فازش معلوم نیس«!
»دانشجوهای امیرکبیر چرا ماهواره پیام ساختید؟ چرا دوچرخه نساختید تا با 

ترکیه و هند رقابت کنید؟ خجالت نمی کشید«؟
»چرا این همه دانش آموز خودشون رو می کُشن برن برق شریف یا پزشکی 

تهران و شهیدبهشتی! چرا نمیرن ساخت دوچرخه یاد بگیرن«؟
»واقعاً خاک برســر جامعه علمی ما که رفتن استاد دانشگاه شدن و نرفتن 

دوچرخه بسازن«.
یکی از کاربران هم پای دوچرخه هایی را به ماجرا باز کرد که زیباکلام ترجیح 
داده بود چشــمانش را روی آن ها ببندد: »همین چندماه پیش دانشجویان 
ایرانی دوچرخه الکتریکی پیشرفته ساختن که با هربار شارژ می تونه تا ۱۸۰ 
کیلومتر مسافتو طی کنه و از نمونه های خارجیشم بهتر و   ارزون تره! مشکل 
ما اینه که آدمای غربزده ای مثل تو شــدن استاد دانشگاه و وزیر و نماینده 

مجلسش، که صنعت کشورو به امید یه لبخند غربیا تعطیل کردین«!
دوچرخه سازی نیمه تعطیل شده قوچان هم شاهد مثال برخی دیگر از کاربران 
بود برای جناب کارشناس که تا همین چندسال پیش تولیداتش صادر می شد 
و اکنون به لطف دوســتان آقای دکتر به تعطیلی کشانده شده است: »تمام 
جهل یا خیانت زیباکلام یک جا!  ای کاش اساتید ما سواد رسانه ای داشتند تا 
منافع ابرقدرت ها رو با منافع خودشان عوضی نگیرن! ضمناً دوچرخه سازی 
قوچان ایــران قابل رقابته حداقل با این دو کشــور. آیا آن ها هم در صنایع 

موشکی، ماهواره و هسته ای اساساً کالایی قابل رقابت با ایران دارند؟«
آقای ززیباکلام گفته ای کاش به جای صنایع هسته ای، به جای ماهواره و 
به جای موشــک، جمهوری اسلامی می توانست یک دوچرخه بسازد که با 
دوچرخه ترکیه، دوچرخه هند رقابت کند!! آقای زیبا کلام، باید بدونید تنها 
کارخانه دوچرخه سازی کشور که بزرگترین کارخانه دوچرخه سازی غرب 

آسیا نیز بود، در دولت مطلوب خود شما تعطیل شد!
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تاوان عشق
77 سال پیش، همزمان با آوارگی مردم 
لهســتان در جنگ جهانی دوم در سال 
۱۳۲۰، ایرانی هــا به ۱۵۰ هــزار نفر از 
پناهندگان این کشور که به دلیل جنگ 
اما  ســرگردان مانده بودند، پناه دادند، 
این روزها دولت لهســتان قرار است در 
این کشــور نشســتی ضدایرانی ترتیب 

دهد. پس از انتشار این خبر، قدرت الله نوروزی شهردار اصفهان با انتشار 
توییتی به اقدام ضدایرانی لهســتانی ها واکنش نشان داد و نوشت: »این 
تصویر تمبری است که اداره پست لهستان برای یادبود اقامت لهستانی ها 
در ایران طی جنگ جهانی دوم چاپ کرده و روی آن نوشــته شده است: 
اصفهان شهر کودکان لهســتانی! دیروز خبر برگزاری نشست ضد ایرانی 

به میزبانی لهســتان منتشر شد. تاوان عشق را این چنین می دهند...«!

اسلام یا عمامه ؟!
سیدحســن آقامیری با انتشــار پســتی 
در صفحه اینســتاگرامش از خلع لباس 
خود با شــکایت دادستان ویژه روحانیت 
تهران و به حکم قاضی شعبه دوم دادگاه 
کیفری خبر داد. آقامیــری پیش از این 
با انتشــار تصاویر و ویدیوهایی در فضای 
مجازی انتقادهای بســیاری را برانگیخته 
بود.کاربران فضای مجازی هم همزمان با 

بازنشر این خبر واکنش های خود به این حکم دادگاه را با سایر کاربران به 
اشتراک گذاشــتند. در ادامه نمونه هایی از واکنش کاربران را می خوانید:» 
امام خمینــی: ما طرفداری از عمامــه نمی کنیم. ما طرفداری از اســلام 
می کنیم. عمل نکردن به اســلام و خیانت کردن به اســلام از معمم باشد، 

بدتر است از آن کسی که از غیر معمم باشد. 
برای اینکه ضررش به اســلام بیشــتر از دیگران اســت... به دادگاه ویژه 
روحانیت پیشــنهاد می کنم ممنوع المنبری و ممنوعیــت مادام العمر از 
فضــای مجازی را هم به خلع لباس اضافــه کنه، چون بدون لباس و توی 

اینستاگرام هم می شه منبر رفت«.

تکذیب حمله قلبی سید حسن نصرالله
روز گذشته رســانه های اسرائیلی خبری 
مبنی بــر حمله قلبی »ســید حســن 
نصــرالله« را منتشــر کردنــد. این خبر 
بازتــاب زیــادی در رســانه های جهانی 
داشت و خیلی از دوســتداران حزب الله 
و علاقه منــدان به سیدحســن نصرالله را 

نگران کرد.
اما هنوز چند ســاعتی نگذشــته بود که این خبر تکذیب و مشخص شد 
باز هم دست صهیونیست ها پشــت ماجراست تا به زعم خود با ایجاد این 
موج رســانه ای جدید، حتی شده برای ساعاتی رعب و نگرانی میان محور 

مقاومت ایجاد کنند. 
امیر عبداللهیان در این باره در توییترش نوشــت: »ادعای صهیونیســت ها 
مبنی بر بیماری و حمله قلبی سید حسن نصرالله دروغ بزرگ سال جدید 

میلادی است.
بی تردید روزی که ســید حســن نصرالله و رهبران مقاومت فلســطین در 

مسجدالاقصی نماز خواهند گزارد، صهیونیست ها وجود ندارند«.
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چرا »سید حسن آقا میری« خلع لباس شد؟

حجت الاسلام 
سلبریتی!

گفت و گو با اکبر صحرایی درباره روایت های نسل جدید از جنگ تحمیلی

»دفاع مقدس« را با »جنگ غربی« اشتباه گرفته اند! 

هشتگ مجازآباد

حامد کمالی: نمک خوردن و نمکدان شکستن )ریختن، 
دزدیدن(؛ کنایه از ناسپاســی و کفرنعمتی کردن و حق 
ناشــناختن و پاس ولی نعمت نداشتن و خیانت ورزیدن.

)لغتنامه دهخدا(. همه چیزی که در روزهای گذشته در 
لهستان اتفاق افتاد، یک مثال بی نقص برای این ضرب المثل 
است. اصلاً می شود به ویراستاران لغتنامه دهخدا پیشنهاد 
داد که ذیل این ضرب المثل بنویسند، روزگاری ایرانی ها 
درحالی که خودشان در قحطی و مضیقه بودند، مهاجران 
لهستانی از همه جا رانده را پذیرفتند و برایشان سنگ تمام 
گذاشــتند. اما ۸۰ ســال پس از این جریان، لهستانی ها 
میزبان کنفرانسی ضد ایرانی شدند که موضوع اصلی اش 

نحوه مقابله با نفوذ و سیاست های منطقه ای ایران بود.

 کشوریقحطیزدهمیزبانجنگزدهها
محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه ایران چند روز پیش در 
توییترش واکنش متفاوتی به کنفرانس لهستان نشان داد و 
با انتشار عکسی از پناهجویان لهستانی در اصفهان در سال 
۱۹۴۳ میلادی و همچنین آرامگاه شهروندان لهستانی دفن 
شــده در ایران نوشت: »در حالی که ایران لهستانی ها را در 
جنگ جهانی دوم نجات داد، این کشور اکنون میزبان یک 
نمایش مضحک ضدایرانی می شــود«. ماجرا کاملاً درست 
است و ایران در بحبوحه جنگ جهانی دوم جان میلیون ها 
شهروند لهســتانی را نجات داده است؛ موضوعی که شاید 

خیلی ها چیزی در موردش ندانند. 
ماجرا از آنجایی شــروع شد که آلمانی ها به لهستان حمله 
کردند. مردم لهســتان هنوز مات و مبهوت پیشروی سریع 
آلمان ها در خاک خود بودند که اتحاد جماهیرشــوروی به 
مرزهای شرقی لهستان حمله کرد. نیمی از لهستان براحتی 
اشــغال شد و ثمره اش برای مردم لهســتانی ها دربه دری و 
اسارت بود. آن هایی که اسیر شوروی ها شدند، سوار بر قطار 
برای کار اجباری راهی اردوگاه های سیبری شدند. با حمله 
غافلگیرانه هیتلر همه چیز تغییر کرد. دشمن دیروز لهستان 
به ناچار با دولت در تبعید لهســتان از در دوستی درآمد تا 
فرماندهی واحدی در مقابل آلمان در جبهه لهستان ایجاد 
کند. شــوروی و دولت در تبعید لهستان با نقض بی طرفی 

ایران تصمیم گرفتند نظامیان مجهز لهســتانی و زندانیان 
لهستانی را که در اردوگاه سیبری به سر می بردند، از خاک 
ایران به فلسطین و آفریقا بفرستند. نظامیان نیز برای جنگ 

در جبهه های متفقین به آفریقای جنوبی و هند رفتند.

 116هزارمیهمان
اوضــاع ایران در جنــگ جهانی دوم را همــه می دانند. 
رضاخان از مملکت اخراج شــده بود و همه آذوقه کشور 
را انگلیســی ها و روس ها بلعیده بودند و شــکم مردم از 

گرسنگی به پشتشان چسبیده بود.
 ایران در چنین شرایطی میزبان لهستانی های مهاجر شد. 
اولین گروه از آن ها در اواخر فروردین ماه ۱۳۲۱ از طریق 
بندر انزلی وارد ایران شدند؛ بیش از ۳۱ هزار نظامی و ۱۲ 
هزار غیرنظامی. در مرداد ماه همین ســال نیز حدود ۴۴ 
هزار نظامــی و ۲6 هزار غیرنظامی از طریق بندرانزلی به 
ایران آمدند. حدود ۲7۰۰ غیرنظامی نیز از طریق عشق آباد 

وارد مشهد شدند.
 البتــه با این همــه آمــار متناقضی که دربــاره تعداد 
لهســتانی هایی که بــه ایران آمدنــد، وجــود دارد، اما 
نزدیک ترین آمار به واقعیت، ورود ۱۱6 هزار نفر لهستانی 
به ایران را تأیید می کند. باریس ماکســینیا، از کارمندان 
قدیمی گمرک بندرانزلی که شــاهد ورود لهستانی ها به 
ایران بوده است، تعریف می کند: »من شیلات بودم. یک 
روز آمدند گفتند، لهستانی ها را دارند با کشتی می آورند. 
لهستانی ها پر از شپش، گرسنه و زهوار دررفته از کشتی 
پیاده شدند. انگلیسی ها سربازان هندی را که همه گردن 
کلفت بودند با ماشین های مخصوص صحراهای لیبی از 
بغداد آوردند اینجا. انگلیسی ها حمام ساختند، لوله کشی 
کردند و دیگ بخار گذاشــتند. سلمانی پیدا کردند که از 
خودشان بود، با دست موهای سرشان را می زدند، ماشین 
نبود. لباس ها را در کوره ها می ســوزاندند، به خاطر اینکه 
امراض مسری شان ســرایت نکند«. خیلی از لهستانی ها 
به دلیل سوءتغذیه دچار بیماری های متعددی بودند که 
خطرنا ک ترینشان تیفوس بود. آن طور که در اسناد آمده 

است، 6۴۱ نفر در انزلی به خاطر بیماری جان سپردند. 

 ایرانیهامیهماننوازیراتمامکردند
ایرانیان رســم میهمان نوازی را بخوبی به جا آوردند، تا آنجا 
که وزیر مختار لهســتان در نامه ای به استاندار خراسان از 
این رفتار ایرانیان به نیکی یاد می کند: »نیات خیرخواهانه 
جنابعالی نسبت به هم میهنان من، مهاجران لهستانی، تأثیر 

عمیقی بر من بخشیده است«. 
خســرو سینایی، کارگردان سینمای ایران که چندین سال 
از عمرش را صرف تحقیق و ســاخت مســتند از مهاجران 
لهستانی با نام »مرثیه های شب« کرد، روایت های جالبی از 
برخورد ایرانی ها با آن ها دارد: »لباس های بیشتر مهاجران پر 
از شــپش بود. ایرانی ها لباس های این افراد را سوزاندند و به 
آن ها لباس دادند و از بندر انزلی به تهران منتقل کردند. یکی 
از مهاجران لهستانی تعریف می کرد: زمانی که سمت قزوین 
به تهران می آمدیم، مردم چیزهایی را به سوی لهستانی ها 
پرت می کردند که مهاجران در وهله اول فکر کردند سنگ 
است اما بعد متوجه شدند دستمال بسته  هایی است که در 
آن شیرینی و آبنبات است. پایگاه آمریکایی »مشبل« هم در 
گزارشی نوشته اســت: »تعدادی از آن ها وقتی رفتار خوب 
ایرانی هــا را دیدند،تصمیم به ماندن در ایــران و ازدواج با 

ایرانی ها گرفتند و خانواده تشکیل دادند«.
رســزارد آنتولاک، کارشــناس تاریخ ایران و شرق اروپا که 
مادرش یکی از مهاجران لهســتانی حاضر در ایران بود، در 
مقاله ای نوشت: مهاجران لهستانی از لبخندها و بخشندگی 
مردم ایران بیشتر از غذاهایی که سربازان بریتانیایی و هندی 

به آن ها دادند، قوت قلب و آرامش گرفتند«.

 قبرستانهاییکهتخریبنشدند
امروز در بندر انزلی، تهران، اهواز و مشــهد قبرستان هایی 
با نام لهســتانی ها پیدا می کنید که از قضا وضعیتشــان از 
قبرستان های تاریخی خودمان خیلی بهتر است و ایرانی ها 
در هفتاد و اندی سال مثل تخم چشمشان از آن ها مراقبت 
کرده انــد و حتی با اینکه می توانســتند بــا توجه به قانون 
کشورمان که پس از ۳۰ سال می شود قبرستانی را تخریب 
کرد، دست به گورستان های لهستانی ها نزدند؛ اما از آن طرف 

آن ها میزبان کنفرانسی ضد ایرانی می شوند.

80 سال پس از پذیرایی مردم کشورمان از جنگ زده های لهستانی، آن ها میزبان کنفرانسی ضد ایرانی شد ه اند

نمکدانشکستنبهسبکلهستانی!

رامبد جوان که طی چند سال اخیر با اجرای خندوانه در میان خانواده های ایرانی جا 
باز کرده است، بعد از فیلم »نگار« که فیلمی جنایی بود و در گیشه نسبتاً موفق ظاهر 
شد، با »قانون مورفی« روی پرده سینما آمد، فیلمی که طی چهار روز اکران به باشگاه 
میلیاردی ها پیوست. جوان درباره »قانون مورفی« گفته بود؛ این فیلم، یک کمدی 

سرحال و خانوادگی است که در آن، خبری از شوخی های غیراخلاقی نیست.
فیلم به سبک کمدی های رایج دنیا، قصه دو آدم مشنگ را تعریف می کند که بخاطر 
رفتارهای غیرعادی شان درموقعیت های خنده داری قرار می گیرند. ماجرا از این قرار 

است؛ فرخ )امیر جدیدی( پلیس بدشانسی است که بتازگی از کار 
خود برکنار شده است. در این وضعیت همکار سابق او )امیر 

جعفری( از فرخ می خواهد تا به او کمک کند...

 گفت وگو با  کاسب نی ریزی
 که با خواندن زندگینامه یک شهید، فلافل فروش شد 

فرهنگشهادت
درفلافلفروشی
10

می
صو

 مع
ضا

یر
 عل

س:
عک



دوشنبه  24 دی 1397
 7 جمادی الاول 1440 14 ژانویه 2019  سال سی و دوم  شماره 8879 

مردم

پیشنهاد سفر 

نگاهی به طبیعت اطراف دریاچه خشک شده بختگان
یوزپلنگ هایی که دیگر نمی دوند
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نی ریز، شهری است با اصالتی تاریخی که طبیعتی متنوع و دیدنی دارد. 
این شهر کوچک در استان فارس، از یک سو به دریاچه »بختگان« می رسد 
و از سوی دیگر به منطقه حفاظت شده »بهرام گور«؛ از یک طرف در دامنه 

کوه قرار دارد و از طرف دیگر در دامن دشت. 

دریاچه خشک شده بختگان
دریاچه یا تالاب بخَتِگان، در غرب نی ریز ایستگاه زمستانه پرندگان مهاجر 
بود. پرندگانی که از عرض های شمالی به سمت مناطق گرم تر مهاجرت 
می کردند، بخشــی از ماه های سرد سال را در بهتگان می گذراندند. انواع 
فلامینگوها، درناها، کبوترهای دریایی، آب چلیک ها، مرغابی ها، غازها و... 
را می شــد در این دریاچه دید. حالا اما به خاطر ســد سازی های فراوان 
در بالادســت دریاچه، بختگان چند ســالی است که خشک شده است. 
بختگان به همراه دریاچه طشک در شمال و دریاچه مهارلو در غرب آن، 
ســه دریاچه بزرگ استان فارس هستند که در سال های اخیر بختگان و 
طشک در اثر سدسازی، خشک شــده اند. دریاچه خشک شده بختگان 
در غرب شــهر نی ریز قرار دارد و با وجود خشــکی چند ساله، همچنان 
دیدنی است.مساحت این دریاچه ۳۵۰۰ کیلومتر مربع، که منشأ آب این 
دریاچه رودخانه کوچک »سیوند« است. سیلاب رود »سیوند« در انتهای 
مســیر خود به رود کُر پیوســته و از آن جا به دریاچه بختگان می ریزد. 
دریاچه بختگان، به علت افزایش رطوبت هوا و بلند بودن ارتفاع کوه های 
اطراف نی ریز، رطوبت حاصله در هوای همان منطقه باقی مانده و سبب 
ثمردهی درختان انجیر، بادام، رز و زیتون در کوه ها می شد که می توان آن 
را آبیاری مصنوعی کوه ها نامید. با وجود خشکی تالاب هنوز هم پرندگانی 
هســتند که به این تالاب مهاجرت می کنند. ازجمله درناها که در حال 
حاضر در تالاب قرار دارند و برای تامین غذای خود از زمین های کشاورزی 
روستاهای اطراف تالاب تغذیه می کنند. سال گذشته فلامینگوها هم به 
این منطقه مهاجرت کردند که به دلیل نبود آب و مساعد نبودن شرایط 
زیســت این تالاب را ترک کردند اما جوجه هــای آن ها که قادر به پرواز 
نبودند در تالاب ماندند و عمدتاً تلف شــدند. دریاچه بختگان که روزی 
زیست بومی غنی برای زادآوری پرندگان مهاجر و فهرستی از زیست مندان 
دیگر بود، حالا به شوره زار تبدیل شده و کانونی برای ایجاد گرد و غبار و 
ریز گرد در هوای منطقه را شکل داده است. با همه این ها هنوز دیدنی های 
دیگری هم در اطراف این دریاچه وجود دارد که ســاکنان این منطقه و 

گردشگران را به احیای زیست  بوم غنی منطقه امیدوار می کند.

بلندترین آبشار فصلی کشور 
با شــروع بارش های زمستانه و پس از آن بارش های بهاره، »آبشار تارم« 
جان می گیرد. این آبشــار، ۱۱۵ متر ارتفاع دارد و با این ارتفاع بلند ترین 
آبشار فصلی کشور است. عنوان بلندترین آبشار ایران البته چندین و چند 
مدعی دارد. آبشار »پیران« یا »ریجاب« کرمانشاه با بیش از ۱۰۰ متر ارتفاع 
در رقابتی تنگاتنگ با آبشار »لاتون« گیلان مدعیان اصلی عنوان بلندترین 
آبشار ایران زمین هستند. به این مدعی ها باید آبشارهای »ورووار« و »سرند 
کوه« در جیرفت کرمان را هم اضافه کرد. با این وجود آبشار تارم دارنده 
عنوان بلند ترین آبشار فصلی کشور است. آبشار تارم در جنوب نی ریز در 
کوه قبله قرار دارد. آب آبشار و چندین چشمه در نزدیکی آن پس از عبور 
از میان درختان انجیر به گورآب می ریزد. منطقه هفت حوض )تارقنبری( 

هم در نزدیکی همین آبشار قرار دارد.

منطقه حفاظت شده بهرام گور
منطقه حفاظت شــده بهرام گور )و پارک ملی قطرویه( در شــمال شرقی 
شهرستان نی ریز قرار دارد و یکی از زیستگاه های اصلی گورخر ایرانی است. 
طبیعت این منطقه حفاظت شــده، طبیعتی دشتی و کوهستانی است و 
زنجیره کاملی از حیات جانوری را در خود جای داده اســت. در گذشــته 
یوزپلنگ آسیایی نیز در منطقه زندگی می کرد که امروزه دیگر در آن پیدا 
نمی شــود.بهرام گور گونه های جانوری متعدد و گوناگونی را در خود جای 
داده است. گونه هایی از پرندگان مانند کبک، زاغ بور، هوبره، تیهو، باقرقره 
و انواع پرندگان شــکاری را هم می توان در این منطقه یافت. در گذشــته 
یوزپلنگ آسیایی نیز در منطقه زندگی می کرد که امروزه دیگر اثری از این 
جانور، در آن پیدا نمی شود.کل و بز، قوچ و میش، جبیر، گراز، روباه، گرگ، 
و کفتار از جمله پستاندارانی هستند که همچنان در منطقه زیست می کنند. 

دره پلنگان و چشمه بشر
پلنــگان، دره ای خوش آب و هوا در جنوب غربی نی ریز اســت. این دره 
با طبیعت دیدنی اش، تفرجگاه اهالی نی ریز اســت. آب چشــمه بشر در 
بالادســت دره پلنگان، در طول دره جریان دارد و طبیعت سرسبز آن را 
سیراب می کند. باغ های انجیر و انار و بادام منطقه هم با آب همین چشمه 
و رودخانه آبیاری می شوند. چشمه بشر از دامنه کوه »سلطان شهباز« در 
۲۰ کیلومتری نی ریز سرچشمه می گیرد. در قسمت جنوبی دره پلنگان، 
باغ بیشه و چشمه ای با آب زلال و گوارا وجود دارد که به آن چشمه باغ 
بیشــه می گویند. در بهار هم این دره با گل های شــقایق فرش می شود.

چشمه برنجزار هم چشمه دیگری است که از دره پلنگان سرازیر شده و 
اراضی منطقه را آبیاری می کند. 

گفت وگو با  کاسب نی ریزی که با خواندن زندگینامه یک شهید، فلافل فروش شد و حالا آرزو دارد مادر شهید ذوالفقاری مغازه اش را ببیند

فرهنگ شهادت در فلافل فروشی

 اگر موافقید از افتتاح مغازه شروع کنیم. 
چه شد که آمدید سمت فلافل فروشی؟ از 

اول کارتان همین بود؟
نــه. من قبلا تــوی همین مغازه کاموافروشــی 
داشــتم. خیلــی وقت هم نیســت کــه مغازه 
فلافل فروشــی را راه انداخته ام. قضیه  راه اندازی 
مغازه هــم از خواندن کتاب شــهید ذوالفقاری 
شــروع شد. کتابی درباره این شهید نوشته شده 
که عنوان »پسرک فلافل فروش« است. این شهید 
از شــهدای مدافع حرم است که در وادی السلام 
دفن شــده. من کلا خیلی کتاب زندگی شهدا 
را می خواندم. کتاب زندگی این شهید هم چند 
وقت پیش رســید به دســتم. یادم هست وقتی 
که می خواندم، دیدم توی کتاب نوشته شده که 
ایشان شغلش فلافل فروشی بوده است. از همان 
مغــازه هم می رفته برای دفــاع از حرم حضرت 
زینب. یادم هست همان موقع جایی خواندم که 
رفقای شهید به شــوخی به ایشان گفته بودند: 
»عکسی بفرســت که وقتی شهید شدی، بزنیم 
توی اطلاعیه ات!« ایشــان ولی پاســخ داده بود: 
»صورت من پر از جوش اســت. خیلی هم زیبا 
نیست. کســی از عکس من خوشش نمی آید...« 
مــن تا این را خوانــدم، کامواها را جمع کردم و 

عکس بزرگ شهید را زدم سر در مغازه. 

 یعنی با خواندن همین کتاب شــما از 
تبدیل شدید.  به فلافل فروش  کاموافروش 
ولی تابلــوی مغازه خیلی خاص اســت. 
از طرفــی عکس شــهید ذوالفقاری کار 
شــده روی تابلو، از طرفی اســم حضرت 
ابالفضل)ع( و شــهید ابراهیم هادی آمده 

است. قضیه این تابلو چیست؟
بله. توی آن کتاب نکات خاصی از زندگی شهید 
ذوالفقاری بود. مثلًا توی کتاب نوشــته شده بود 
که ایشــان خیلی به شهید ابراهیم هادی ارادت 
داشــته و حتی به این شــهید متوسل می شده 

است.
 حتی عکسی هم هســت که شهید ذوالفقاری 
ماکتی از شــهید ابراهیم هادی درست کرده و 
گذاشــته توی خانه اش. این قدر علاقه داشــته 
به این شــهید. من هم موقعی که می خواســتم 
مغــازه را افتتاح کنم، گفتم مثــلًا تولد یکی از 
ائمه مغازه را افتتاح کنیم، ولی یکی از دوســتان 
گفت: »شــهید ذوالفقاری کارش بدون ابراهیم 
هادی پیــش نمی رفته. باید اســمی از ابراهیم 
هــادی توی تابلــوی مغازه بیــاوری.« با خودم 
گفتم: »زشــت است که بنویسیم فلافلی شهید 
ذوالفقاری و شــهید ابراهیم هادی.« اصلا نگران 
بودم که خانواده های شهید بگویند این چه کاری 
است که یک مغازه به اسم دو شهید گذاشته اید. 
دیدم معنی نمی دهد. اصلا نه ما تکلیفمان معلوم 
می شد و نه کار جور می شد که تابلو برود بالا. تا 
اینکه تولد امام حسین)ع( شد. روز تولد نشد که 
مغازه را راه بیندازیم. فقط شربتی درست کردم و 
دادیم به مردم. تولد حضرت ابالفضل)ع( هم که 
شد، گفتم باید حتما چند تا فلافل درست کنم 
و بشود افتتاحیه مغازه. همین جور هم که خودم 

را برای افتتاحیه آماده می کردم، دختر خواهرم 
آمد در مغازه و گفت که »خاله! فردا تولد شهید 
ابراهیم هادی است.« خلاصه سریع رفتیم جای 
تابلوســاز و گفتیم عبارت »افتتاحیه مصادف با 
تولد حضرت ابالفضل)ع( و شهید ابراهیم هادی« 

را هم به پایین تابلو اضافه کند. 

 شــما خودتان با خانواده شهدا نسبتی 
دارید؟

نه متأسفانه. در خانواده ما شهید نداریم اصلًا. 

 پس ایــن علاقه به شــهدا و خواندن 
کتاب هایشان از کجا شروع شد؟

در خانواده ما این فرهنگ از گذشته بوده است. 
یعنی توی رگ و خون ما فرهنگ شهادت هست. 
وقتی هم که دیده ام شــهدا از جانشان گذشته 
و رفته اند، ناخودآگاه علاقه مند شــده ام به آن ها. 
حالا تاکنون پول قفســه کتاب را نداشته ام، ولی 
می خواهم قفســه ای درست کنم برای کتاب ها. 

کتاب هایی را هــم می خواهم قرار دهم که وقف 
در گردش باشد و هر کس ببرد و بخواند و بیاورد. 

 تابلو که بالا رفت، واکنش ها چطور بود؟
تا حالا که عالی بوده. خودم اصلًا باور نمی کردم 
مردم بخواهنــد این قدر خوب برخــورد کنند. 
چون معمول نیســت که اســم یک مغازه را به 
نام شــهدا نام گذاری کننــد. ولی حتی خیلی از 
جوان هایی که شاید به عقیده ما نسبتی با شهدا 
ندارند، خیلی هایشــان وقتی رد می شوند و تابلو 
را می بینند، ناشــد است که ســلامی به شهید 
ندهند. شاید اول خودم کمی ترس داشتم، ولی 
بعد این قــدر برخوردهای خوبی دیدم که خیالم 
راحت شــد. حتی دیروز یکی از آشنایان تعریف 
می کرد که یک نفر می خواســته مغازه ای بزند و 
مــردم گفته اند که برو مثل خانم علی پور اســم 
یکی از شــهدا را بزن ســردر مغازه ات. خب این 
خیلی من را خوشــحال می کند. آرزویم هم این 
است که ان شاالله روزی برسد که اسم شهدا همه 

جا بدرخشــد. البته علاوه بر مردم، گروه شهید 
ابراهیم هادی هم بعــد از نصب این تابلو خیلی 
به من لطف کردند. ما در نی ریز گروهی فرهنگی 
به نام شــهید هادی داریم. این ها وقتی تابلوی 
مغازه را دیده بودند، آمدند که قضیه را بفهمند. 
یعنی تعجب کرده بودند که مغازه به نام شــهید 
ذوالفقاری است، ولی اســم شهید هادی را هم 
توی تابلو آورده ایم. من هم قضیه را گفتم. آن ها 

هم یک سفر کربلا به من هدیه دادند. 

 و این برخوردها ســبب شد که شهید 
بیشتر  بین آشــنایان شما  ذوالفقاری در 

شناخته شود؟
بله. نه فقط در بین آشــنایان کــه حتی در بین 
مشــتری هایی که غریبه هم بودند، همین اتفاق 
افتاد. خیلی ها می آیند و می پرســند که »شهید 
ذوالفقاری برادرت است؟ پسرت است؟...« خلاصه 
از وقتــی تابلو را بالا بردم، مرتب باید به ســوال 
مردم جواب می دادم. این بود که کتاب شــهید 

ذوالفقاری را با هزینه خود مردم خریداری کردم 
و گذاشتم جلوی مغازه. همین هم شد که مردم 
شــناختی از این شــهید پیدا کردند. همه هم 
سوالشان این بود که »چرا به نام شهید گذاشته ای 
مغازه را؟« می گفتم: »برای اینکه شهدا شناخته 
شوند.« فکرم این بود که اگر من اسم یک شهید 
را بگذارم، یک نفر دیگر هم اســم یک شهید را 

روی مغازه اش می زند. 

 ولی روی تابلو هیچ اسمی از خودتان یا 
شماره تماسی از مغازه نیاورده اید.

راســتش را بخواهید می خواستم این تابلو زلال 
باشــد. یعنی می خواستم اســمی از ما توی آن 
نباشــد و فقط شهدا باشند و بس. آرزویم هم از 
همــان ابتدا این بوده که پــدر و مادر و خانواده 
شــهید ماجرا را بفهمند و دل یک مادر شــهید 
از اینکه یک نفر به یاد فرزند شــهیدش هست، 

شاد شود. 

 توانستید خبر افتتاح مغازه را به گوش 
خانواده شهید برسانید؟

تلاشم را کردم، ولی تا امروز مقدور نشده است. 
گفتم که گروه شهید هادی به من سفر کربلایی 
را هدیه دادند. ســال پیش بود که این ســفر را 
رفتم. بعد هم رفتم ســر مزار شهید ذوالفقاری 
در وادی الســلام. البتــه مزار ایشــان را هم بلد 
نبودم، ولی به لطف خود شــهید خیلی ســاده 
پیدا کردم. بعد هم که رسیدم، متوجه شدم روز 
تولد شهید است. همان جا هم عکسی از شهید 
حججی همراهم بود. به شهید حججی دو چیز 
گفته بودم. اول اینکه یک نوار چسب برساند که 
عکسش را کنار شــهید ذوالفقاری روی مزارش 

بچسبانم.
 یادم هست به آقایی گفتم: »نوار چسب دارید؟« 
گفت: »حاج خانم! توی این هیر و ویر راهپیمایی 
اربعین نوار چســب می خواهی چه کار؟ اصلا از 
کجــا می خواهی گیر بیــاری؟« ولی خیلی زود 
ســیدی پیدا شــد و نوار چســبی به من داد و 
عکس شــهید حججی را چسباندم کنار تصویر 
شهید ذوالفقاری. علاوه بر این از شهید حججی 
خواسته بودم که لطفی بکند تا یکی از دوستان، 
آشــنایان یا اقوام شــهید ذوالفقاری سر برسد و 
خبر افتتاح مغازه را به او برســانم. همان جا هم 
یک جوان سررســید و گفت که »من هم محلی 
شهید ذوالفقاری هستم.« خلاصه قضیه مغازه را 
برایش تعریف کردم و گفتم: »من مغازه ای به نام 
شــهید ذوالفقاری افتتاح کرده ام و دوست دارم 
مادر شهید حداقل عکس مغازه را هم که شده، 
ببیند و بداند که ما به یاد فرزندش هســتیم.« 
آن بنده خدا هم شــماره ای به مــن داد، ولی در 
همان شــلوغی های روزهای زیارت شماره را گم 
کردم. خلاصه همان آرزو کماکان به دل من ماند 
و هنوز هم دوســت دارم مادر شهید این قضیه 
را بفهمــد. اتفاق دیگری که افتــاد این بود که 
همان پســر جوان خاطراتی از رفاقتش با شهید 
ذوالفقاری برایم نقل کرد که من آن ها را هیچ کجا 
نخوانده بودم، نه در کتابش و نه در مصاحبه اش.
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  مردم/مســعود نبی دوســت    خدیجه علی پور در ظاهر صاحب 
چیزهای زیادی نیســت. به قول خودش: »نــه دکان بزرگی دارم، نه 
دســتگاه خاصی. 12 متر مغازه است، خودم و یک ماهیتابه...« مغازه 
او اما شــاید متفاوت ترین مغازه در تمام بازار نی ریز باشد؛ مغازه ای با 
یک تابلوی خاص؛ تابلویی که با نوشته اش هر رهگذری را به واکنش 
وامی دارد. روی تابلو عکس چهره خندان جوانی است با لباس نظامی 
و چفیه و البته پیشانی بندی به نام امام هشتم؛ جوانی که انگشترهای 
عقیق و فیروزه ای در دســت دارد و به اسلحه ای تکیه زده. روبه روی 
این تصویر هم نوشــته شده: »فلافلی شــهید ذوالفقاری)پسرک 
فلافل فروش(. شادی روح شــهدا صلوات. تأسیس: 97/2/1 روز تولد 
آقاابالفضل مصادف با تولد شهید ابراهیم هادی.« با دیدن همین تابلو 
وارد مغازه می شوم؛ مغازه ای که یک زن چادری پشت گازش ایستاده 

و فلافل و کتلت و سمبوسه دست خلق الله می دهد؛ زنی که تا اسمی از 
شهدا می آورد، خیلی زود گُر می گیرد و اشکش جاری می شود؛ اتفاقی 
که بارها و بارها در لابه لای یک گفت وگوی کوتاه تکرار می شود تا اشک 
من، کارگر مغازه و مشتری ای که منتظر ساندویچ هایش نشسته هم 
دربیاید. در تمام مدتی که مشغول گفت وگو هستیم، مشتری از مشتری 

کنده نمی شود. 
یکی می رود و یکی می آید، یکی برای کتلت، یکی برای سمبوســه و 
یکی برای فلافل. خودش می گوید: »تصدق ســرِ شــهدا رونق دارد 
کارمان. مشتری خیلی خوب داریم. البته ارزان فروشیم، ولی کارمان 
برکت دارد.« هر روز هم به تعبیر خودش ســهمیه ای برای شهدا کنار 
می گذارد؛ ساندویچ هایی که هر روز روزی یک نفر می شود؛ یک نفر که 

خانم علی پور به دلش می افتد او را امروز میهمان شهدا کند.

اول که کتاب های شــهید ذوالفقاری را آوردم، خیلی ها اســتقبال کردند. خیلی ها هم 
می آمدند و درباره شهید می پرسیدند. بعد هم یک نفر کتاب هایی از شهدا در اختیارم 
قرار داد. می خواستم پشت شیشه بنویسم: »فلافل به شرط خواندن یک صفحه کتاب« 
یا مثلا »تخفیف ۵۰ درصدی ساندویچ به شرط خواندن یک صفحه کتاب« عقیده ام 
این است که خیلی از جوان ها که مشتری این مغازه اند، یک صفحه از زندگی شهید 

هادی را هم که بخوانند، خیلی عوض می شوند. البته هنوز هم پول کتابخانه را 
ندارم. برای همین یخچال را کتابخانه کرده ام. یعنی یخچال خانه را آورده ام و 
همه خوراکی ها را گذاشته ام داخل آن. یخچال مغازه هم در اختیار شهداست. 
حتی می خواهم از مردم بخواهم که کتاب هایی را هم که درباره شهدا در خانه 
دارند، بیاورند تا خوانده شــود. شاید خیلی از ما کتاب هایی از شهدا داشته 

باشیم و نخوانیم، ولی اینجا خوانده می شود.

پارسال اربعین بود که رفتم کربلا. تنها بودم. نه همسفری، نه کاروانی. برای همین هم عکس شهید حججی را همراهم بردم 
و زدم روی پیشــانی ام. عکس رهبری هم کنارش بود. به شهید حججی گفتم: »می خواهم ببینم چطوری من را همراهی 
می کنی.« یک روز هم وقتی می خواستم وارد حرم امام حسین)ع( شوم، دیدم ورودی حرم بخش خانم ها خیلی فشرده است. 
برای همین به شهید گفتم: »اگر واقعا همراه منی، جلوی ورودی خودت را نشان بده.« خدا شاهد است جلوی ورودی حرم تا 
وقتی که توانستم داخل شوم، همه اش به اندازه یک نفر جلوی من خالی بود. یعنی مردم فشرده قاطی هم بودند، ولی اندازه 
یک نفر جلوی من خالی بود و خیلی راحت وارد شدم. وقتی هم که نشسته بودم توی بین الحرمین، یک خبرنگار آلمانی با 
مترجمش آمد سراغم. آمدند و سؤال کردند: »پسرت است؟« گفتم: »نه« پرسیدند: »شوهرت است؟ برادرت؟ یا اقوامت؟« گفتم: 
»نه. هیچ کدام« گفتند: »پس چه کاره ات است که عکسش را به این بزرگی زده ای روی سرت؟« گفتم: »همه کاره من است.« 
گفتند: »چرا عکسش را زده ای روی سرت؟« گفتم: »می خواهم به آن ها که سر شهید حججی را جدا کردند، اعلام کنم که 
اگر سرش رفت، جای سرش توی بیابان نیست، روی سر ما جا دارد.« بعد هم پرسیدند: »چرا عکس رهبر را کنارش زده ای؟« 

گفتم: »ما بدون رهبرمان نمی توانیم نفس بکشیم.« 

یخچالی که کتابخانه شد سفری به همراهی شهید حججی
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بزرگداشت مقام علمى فرهنگى 
«آيت االله واعظ زاده خراسانى» برگزار مى شود

شبستان: مراســم بزرگداشــت مقام علمى فرهنگى آيت االله محمد 
واعظ زاده خراســانى، شنبه 29 دى ماه در پژوهشــگاه علوم انسانى و 
مطالعات فرهنگى برگزار مى شــود. در اين مراسم آيت االله محمدعلى 
تســخيرى، دكتر مهدى محقــق، محمدعلى مهــدوى راد، غلامرضا 
رئيســيان، ســيدمحمدعلى ايازى، كاظم طباطبايى پور، سيدابراهيم 
ديباجى، فروغ پارســا و... سخنرانى مى كنند. اين مراسم از ساعت 15 
تا 17 در ســالن حكمت پژوهشــگاه علوم انسانى و مطالعات فرهنگى 

برگزار مى شود.

كتاب «پايه هاى علم رجال» 
با ترجمه ميثم مطيعى منتشر شد

مهر: كتاب «پايه هاى علم رجال» اثر علامه عبدالهادى فضلى با ترجمه 
ميثم مطيعى و ســيد مجتبى عزيزى منتشر شد. اين كتاب محصول 
مشــترك انتشارات سمت و انتشارات دانشگاه امام صادق(ع) است كه 
با توجه به نبود منبع درســى براى درس علم رجال در دانشــگاه هاى 
كشور، مى تواند خلأ موجود در اين زمينه را برطرف كند. گفتنى است؛ 
علامه شيخ عبدالهادى فضلى، از عالمان برجسته علوم مختلف اسلامى 
در دوران معاصر بود كه در كنار پژوهش هاى برجسته در علوم اسلامى، 
بيش از 40 ســال از عمر خويش را به تدوين كتاب هاى درســى براى 
علوم اسلامى اختصاص داد. نظم در نگارش، توجه به اهداف آموزشى، 
ساده نويســى در عين بيان متقن و دقيــق، تتبع فراوان و تخصص در 
پژوهش ، تبحر در علوم اسلامى مختلف، توجه به جنبه هاى تاريخى هر 
علم در آموزش آن و نوآورى هايى بســيار مفيد كه به زبان ساده بيان 

شده، نوشته هاى علامه فضلى را برجسته كرده است.

كرسى علمى ترويجى «الگوريتم اجتهاد» 
برگزار مى شود

انديشه: كرسى علمى ترويجى «الگوريتم اجتهاد» توسط گروه منطق 
فهم دين پژوهشكده حكمت و دين پژوهى پژوهشگاه فرهنگ و انديشه 
اســلامى برگزار مى شود. در اين كرســى علمى كه روز سه شنبه 25 
دى ماه از ســاعت 15 تا 17 در پژوهشــگاه فرهنگ و انديشه اسلامى 
به نشــانى «قم، بولوار 15 خرداد، كوى شــهيد ميثمى» برگزار خواهد 
شــد، حجت الاسلام دكتر عبدالحميد واســطى به عنوان ارائه دهنده و 
حجت الاسلام دكتر ابوالقاســم مقيمى حاجى و دكتر مسعود فياضى 

به عنوان ناقد حضور خواهند داشت.

 انقلاب اسلامى؛ يك كلان انديشه نوپديد
با تولد انقلاب اســلامى، يك كلان نظريه سياسى 
شــكل گرفت كــه در آن حاكميت الهــى در كنار 
حاكميت مردمى به رسميت شناخته شد؛ امرى كه از 
دو جهت در فضاى نظريه پردازى سياسى نوپديد بود:
  اساساً كليت تمدن معاصر غربى يك امر بشربنياد 
و محقق شده بر مبناى خودآيينى بشر است؛ در اين 
تمدن، تمام مناسبات حقوقى، اخلاقى، اقتصادى و 
سياســى، براساس عقل و شــناخت بشر پايه ريزى 
مى شود و هيچ منبع معرفتى غير از آن به رسميت 
شناخته نمى شود؛ در حالى كه جمهورى اسلامى با 
اصل ولايت فقيه، مرجعيت دينى را در سامان دادن 

به زندگى اجتماعى انسان، به رسميت مى شناسد.
 جهت ديگرى كه سبب مى شود نظريه سياسى 
انقلاب اســلامى نوپديد باشــد اين اســت كه بين 
دموكراسى و حكومت اســلامى ارتباط برقرار كرده 
و آن دو را تركيــب كــرده اســت؛ يعنى يك نظام 
سياسى تعريف كرد كه از يك طرف مرجعيت دين را 
مى پذيرد و از طرف ديگر مردم سالارى و دموكراسى 

را و اين ارتباط بى سابقه بوده است.

 حكومت اسلامى يعنى حاكميت ارزش ها
حكومت اســلامى بــه چه معناســت؟ جواب هاى 
متعددى به اين سؤال داده شده است كه عبارتند از:

 حكومت مسلمانان
 حكومت يك قشر اجتماعى خاص مانند روحانيون

 حكومت ظواهر اســلام بر جامعه حتى به زور و 
اجبار 

 حكومت روح و اصل اســلام، همــراه با حضور 
آموزه ها، تعاليم و ارزش هاى دينى در تصميم گيرى ها 

و تصميم سازى ها در اداره جامعه
نظر اسلام، گزينه چهارم است اما متأسفانه گروهى 
مخالف، با شيطنت خواسته اند كه جواب سوم را هدف 
حكومت اسلامى نشان دهند و براى اثبات حرف خود 
روش حكومت طالبان در افغانستان را مثال مى زنند؛ 
در حالى كه منظور و غايت اصلى از تشكيل حكومت 
اسلامى اين است كه تعاليم و ارزش هاى اسلام، در 
تمام امور جامعه مرجعيت داشته باشد كه مهم ترين 
آن اجراى قسط و عدالت است؛ همان طور كه خداوند 
در سوره حديد، آيه 25، در بيان فلسفه وجود انبيا در 
بعد اجتماعى، اين هدف اساسى را بيان مى فرمايد. 
هدف ديگر، تأمين كرامت انسان هاســت، يعنى در 
جامعه اسلامى همه بايد بتوانند با كرامت انسانى در 
كنار هم زندگى كنند؛ حتى فرد غيرمسلمانى كه در 

كنار مسلمانان زندگى مى كند.

 ولايت فقيه و نظريه خلافت
در مقابل ايده جمهورى اســلامى و ولايت فقيه، دو 

نظريه سياسى رقيب وجود دارد:
 خلافت در جهان اسلام

 ليبرال دموكراسى در خارج از جهان اسلام
نظريه خلافت كه قدمت زيادى در بين اهل ســنت 
دارد، اگرچــه با پايان يافتن دولــت عثمانى ديگر 
عينيت پيدا نكرد اما تفكر آن هنوز در بين پيروانش 
وجود دارد كه اســاس آن زعامت سياسى خليفه در 
امر دنياى مردم است. اگرچه عده اى سعى كرده اند 
خلافت را وسيع تر كنند و آن را به ديگر شئون زندگى 
مردم گسترش دهند اما موفق نبوده اند؛ چون بسيارى 
از كسانى كه به خلافت رسيده اند، حتى ابتدايى ترين 
شرايط را نداشته اند. در حالى كه نظريه كلان شيعه 
براســاس امامت است؛ كار امام هدايت در تمام امور 
دنيوى و اخروى است و در زعامت سياسى خلاصه 
نمى شود. ولايت فقيه هم وقتى مطرح مى شود كه 

دست شيعه از امام معصوم كوتاه است.
هم اهل ســنت و هم شــيعه، نصب الهى را سبب 
مشروعيت مى دانند با اين تفاوت كه اهل سنت اين 
نصب را براى خدا جايز مى داند و شــيعه واجب (نه 
وجوب تكليفى و تشــريعى بلكه وجوبى كه در اثر 
حكمت خداوند ايجاد مى شود)؛ اهل سنت مى گويند 
كه اين نصب، بعد از پيامبر انجام نشده اما شيعه معتقد 
است كه اين نصب انجام شده و خداوند امت را بعد از 
پيامبر به حال خود رها نكرده است؛ اهل سنت براى 
اين نصب راه هاى زيادى را مى شمارند، از ولايتعهدى 
تا تشكيل شورا و بيعت عامه و حتى قهر و غلبه، در 
حالى كه تشيع آن را امرى الهى مى داند؛ اهل تسنن 
ايجاد امنيت را مهم تر از اجراى عدالت مى دانند؛ لذا 
قيام عليــه حاكم ظالمى كه وظيفه ايجاد امنيت را 

برعهده دارد، جايز نمى دانند؛ اهل سنت اولى الامر را 
كســى مى دانند كه به هر روشى حاكم شده باشد و 
امت بايد بدون قيد و شرط از او اطاعت كنند اما شيعه 

اولى الامر را فقط امام معصوم مى داند.

 جمهورى اسلامى و نظريه ليبرال دموكراسى
در جهان دو نگرش به دموكراسى وجود دارد:

 دموكراسى ارزشى
  دموكراسى روشى

اين دو با هم تفاوت دارند؛ در نوع ارزشــى، درستى 
و حقانيت با رأى اكثريت گره زده مى شود و معتقد 
است هرجا اكثريت حضور دارد، حق و حقيقت هم 
آنجاست؛ اما دموكراســى روشى حق را به اكثريت 
نمى دهد، بلكه معتقد اســت رجوع به رأى اكثريت، 

روشى است براى رفع منازعات سياسى.
وقتى دموكراســى در غرب مطرح شــد، خيلى از 
ليبرال هاى اوليه اظهار ترس و نگرانى كردند، چون 
معتقد بودند دموكراسى ناب و نامحدود  امر خطرناكى 
است؛ لذا گفتند كه دموكراسى چارچوب و محدوديت 
مى خواهد و بــه جــاى Pure Democracy به

Limited Democracy قائــل شــدند و آن را 
در يــك چارچوب تعريف كردند. در غرب، ليبرال ها 
موفق شــدند اصول ليبراليسم را به عنوان چارچوب 
دموكراسىِ روشى قرار دهند؛ يعنى در نظام ليبرال 
دموكراســى، رأى اكثريت محترم اســت اما تا آنجا 
كــه اصول و ارزش هاى ليبراليســم را زيرپا نگذارد. 
آيا نماينده هــاى مجلس كه با رأى اكثريت انتخاب 
شده اند و قانون گذارى مى كنند، مى توانند قانونى را 
تصويب كنند كه برخلاف اصول ليبراليسم باشد؛ مثلاً 
مالكيت خصوصى را محدود كند؟ خير، به هيچ وجه.
پس ليبرال دموكراســى، به رســميت شــناختن 

دموكراسى روشى است اما با چارچوب ليبراليسم.
جمهورى اســلامى هــم دموكراســى و حاكميت 
مردمى را قبول كرده اســت؛ يك دموكراسىِ روشى 
با چارچوب اسلام كه مى شود «مردم سالارى دينى». 
نمايندگان مردم با رأى اكثريت وارد مجلس مى شوند 
و قانون گذارى مى كنند و شــوراى نگهبان مسئول 
بررسى قرار داشتن قانون ها در چارچوب اسلام است. 
پس اسلام با دموكراسى روشى با چارچوب ارزش ها و 
اصول اسلامى موافق است. اگر چه دموكراسى موجب 
گردش قدرت و احساس مشاركت مردم مى شود اما 

موافقت اســلام با دموكراسى به اين معنا نيست كه 
دموكراسى نواقص، آفات و آسيب ندارد.

 تفاوت مردم سالارى دينى و ليبرال دموكراسى
 انسان شناسى ليبراليسم با انسان شناسى اسلام 
تفاوت اساسى دارد؛ در انديشه اسلامى، انسان يك 
موجود چند بعدى اســت؛ او عبد و مخلوق است و 
خدا رب و خالق؛ لذا خداوند هم ولايت تكوينى دارد 
هم ولايت تشريعى. علاوه بر اين، انسان فرد صاحب 
حقوق، مختار و آزاد و در قبال آزادى اش مســئول 
است و نســبت به شريعت بايد ملتزم باشد؛ و خدا 
همان طور كه حجت درونى يعنى عقل را به انسان 
داده، حجت بيرونى يعنى وحى و پيامبر و امام را هم 
فرستاده است. در حالى كه از امهات بينش ليبرالى 
اين است كه انسان خودمختار و خودآيين است و 
قادر است مناسبات سياسى، اجتماعى و اخلاقى اش 

را فقط به كمك عقل تنظيم كند.
 ليبراليسم انســان را فردِ صاحب حقوق تعريف 
مى كند، پس آن نظام سياســى مطلوب است كه 
تلاش كند حقوق فردى استيفا شود. اما در بينش 
اسلامى درســت است كه انســان حقوقى دارد و 
بخشــى از فقه به اين حقوق اختصــاص دارد، اما 
انسان منحصر به اين بعد نيست بلكه داراى ظرفيت 
معنوى و اخلاقى و فطرى و الهى اســت؛ بنابراين 
نظام سياسى مطلوب فقط نظامى نيست كه احقاق 
حقوق فردى را تسهيل كند بلكه بايد امور زيست 
اخلاقى، زيســت معنوى، زيست كريمانه و زيست 

تقوا مدار را فراهم كند.
 ليبرال دموكراســى مبتنى بر نظام سكولارى 
است كه بر عقلانيت سكولار تكيه دارد؛ در حالى كه 
اسلام بر عقلانيت موحدانه و مؤمنانه استوار است. 
عقلانيت دو نوع است: يكى، موحدانه و مؤمنانه كه 
در تنظيم حيات فردى و اجتماعى علاوه بر عقل، 
منبع وحيانى دينى را هم سهيم مى داند؛ و ديگرى، 
سكولار كه عقل بشرى را براى تنظيم زندگى انسان 
در ابعاد مختلف كافى مى داند. نتيجه غلبه عقلانيت 
ســكولار در غرب به ملحد شدن عده اى انجاميد و 
عده ديگرى خواستار خصوصى سازى دين شدند؛ 
يعنى معتقد شــدند كه حريم ديــن فقط و فقط 

تنظيم رابطه خصوصى فرد با خداست.
 ليبراليسم در دنيا به واسطه تأكيد بر آزادى هاى 
فردى شناخته مى شود و معمولاً در تعريف آزادى 
از مفاهيم ســلبى مانند فقدان اجبار و فقدان فشار 
(فيزيكى و قانونى) استفاده مى كند كه تلقى اسلام 
از آزادى با آن تفاوت دارد؛ در اســلام قبل از اينكه 
بگوييم انسان حق انجام كارى را دارد، سؤال مى شود 
كه آيا اين كار از نظر شــرعى و اخلاقى قابل انجام 
هست يا خير؟ البته در ليبراليسم هم فيلتر داريم 
اما يك فيلتر مادى و آن هم ســلب نكردن آزادى 
ديگران است؛ پس آزادى در ليبراليسم هم مطلق 

نيست.

انديشه

حجت الاسلام دكتر واعظى در بيان تفاوت هاى مردم سالارى دينى و ليبرال دموكراسى:

نتيجه غلبه عقلانيت سكولار، الحاد و خصوصى سازى دين است

 انديشه/ ناهيد لاله زارى  دومين نشست دانش افزايى ولايت فقيه، 
پنجشنبه گذشته در مدرسه علميه سليمانيه برگزار شد. در اين جلسه 
حجت الاسلام دكتر احمد واعظى، رئيس دفتر تبليغات اسلامى حوزه 

علميه قم و عضو هيئت علمى دانشگاه باقرالعلوم، با موضوع «ولايت 
فقيه و دموكراسى» به ارائه ديدگاه خود پرداخت و نظريه ولايت فقيه 

را با ديگر نظريه هاى مهم در جهان مقايسه كرد كه با هم مى خوانيم:

برش

در اســلام قبــل از اينكه بگوييم 
انســان حق انجــام كارى را دارد، 
ســؤال مى شــود كه آيا اين كار از 
نظر شــرعى و اخلاقى قابل انجام 
هست يا خير؟ البته در ليبراليسم 
هم فيلتــر داريم امــا يك فيلتر 
مــادى و آن هــم ســلب نكــردن 
آزادى ديگران است؛ پس آزادى 

در ليبراليسم هم مطلق نيست

را با ديگر نظريه هاى مهم در جهان مقايسه كرد كه با هم مى خوانيم:حجت الاسلام دكتر احمد واعظى، رئيس دفتر تبليغات اسلامى حوزه 



تمرين ملى پوشان فوتبال ايران در سالن
ورزش: بازيكنان تيم ملى فوتبال، ديروز در سالن تمرين كردند.

بازيكنان تيم ملى فوتبال ايران پس از برگزارى ديدار خود برابر ويتنام و برد 
اين تيم، صبح ديروز تمرينات خود را در سالن برگزار كردند.

اعضاى تيم ملى بعدازظهر ديروز، ابوظبى را به منظور برگزارى ديدار خود 
برابر عراق به مقصد دوبى ترك كردند.

كى روش: با عراق، براى حفظ اعتبار مى جنگيم
ورزش: كارلوس كى روش كه شاگردانش با برترى مقابل ويتنام، صعود 
به مرحله يك هشتم نهايى مسابقات جام ملت هاى آسيا 2019 را قطعى 
كردند و به صدرنشــينى خود در گروه D ادامه دادند، به سايت رسمى 
كنفدراسيون فوتبال آسيا گفت: در فوتبال، بازى بعدى هميشه مهم ترين 
بازى است و تقابل با عراق براى ما يك بازى حياتى به شمار مى رود. از حالا 
هر كارى كه انجام مى دهيم براى بازى عراق خواهد بود؛ ديدارى كه بايد 
با تمركز بالا مقابل آن ها بازى كنيم. هر دو تيم براى كسب صدر جدول 
و حفظ اعتبار با يكديگر خواهند جنگيد. هر كارى كه لازم باشــد انجام 

مى دهيم تا در بازى بعدى از عراق بهتر باشيم.

دژاگه:بازى با عراق«تاپ ترين» بازى گروه است
فارس: كاپيتان تيم ملى فوتبال ايران در خصوص ديدار آينده تيم ملى 
مقابل عراق گفت: ما مرحله به مرحله فكر مى كنيم. خوشحاليم كه به دور 
بعد صعود كرديم ولى بايد قبول كنيم يك بازى سختى با تيم ملى عراق 
داريم.ما از امروز براى بازى بعدى تمرين مى كنيم. تيم عراق هميشه خوب 
بازى مى كند و فقط 4 روز زمان داريم كه براى اين بازى مهم ريكاورى كنيم 
و آماده بازى شويم.اشكان دژاگه در پاسخ به اين پرسش كه آيا بازى با عراق 
بهترين بازى گروه است يا خير گفت: چرا كه نه؟ بازى عراق و ايران هميشه 
بازى تاپى محسوب مى شود. ما الان شرايط خيلى خوبى داريم و تلاش 

مى كنيم كه بازى بعدى را هم ببريم.

بازيكنان ذخيره عراق مقابل ايران! 
ورزش: همه منتظر دوئل حساس تيم هاى ملى فوتبال ايران و عراق در 
هفته پايانى بودند اما ظاهرا ســرمربى عراق تصميم دارد كه از بازيكنان 

نيمكت نشين خود در ديدار سوم برابر ايران استفاده كند.
كاتانيچ در اين باره، گفت: برابر تيم   ملى فوتبال ايران مى خواهيم به بازيكنان 
اصلى خود استراحت دهيم و از بازيكنانى كه در دو ديدار قبلى فرصت بازى 
به آن ها نرسيده استفاده كنيم. بيشتر از اين كه به ديدار برابر ايران فكر 
كنم به بازى در مرحله بعد فكر مى كنيم. با نقاط ضعف تيم   ملى ايران آشنا 

هستيم و مى خواهيم از آنها بهره بگيريم.

رسن: جو ورزشگاه تعيين كننده برنده ديدار 
ما و ايران خواهد بود

ورزش: هافبك تيم ملى عراق و عضو باشگاه پرسپوليس پيش از رويارويى 
با ايران در جام ملت هاى آسيا 2019 گفت:بازى ما با ايران سخت خواهد 
بود. بشار رسن، در مصاحبه با سايت اسپورت عراق گفت: بازى ما با ايران 
سخت خواهد بود. تيم ملى ايران بازيكنان خوبى را در تركيب خود دارد اما 
ما نيز تيم قدرتمندى هستيم. جو ورزشگاه و حضور هواداران تعيين كننده 

برنده خواهد بود. اميدوارم هواداران عراقى ما را حمايت كنند.

ليكنز سرمربى تراكتورسازى شد
ورزش: جورج ليكنز، ديشب براى عقد قرارداد با تيم تراكتورسازى به 
تبريز سفر كرد. لازم به ذكر است كه ليكنز سابقه هدايت تيم هاى ملى 

بلژيك، تونس، الجزاير و مجارستان را در كارنامه دارد.
مربى 69 ساله بلژيكى جانشين محمد تقوى مى شود كه خود او براى 

مدتى جايگزين جان توشاك ولزى شده بود.
تيم النـجـم الرياضى الساحلى در ليگ تونس، آخرين تيمى بوده كه 
ليكنز هدايت آن را بر عهده داشته است؛ پيش از حضور در اين تيم نيز 

ليكنز سرمربى تيم ملى مجارستان بود. 

احتمال تقابل عربستان و ژاپن در يك هشتم
ورزش: در صورتى كه عربستان نتواند قطر را شكست دهد و ژاپن در گروه 
ششم صدرنشين شود دو قدرت فوتبال آسيا در مرحله يك هشتم نهايى 
باهم روبرو مى شوند. تيم نخست گروه پنجم كه از بين قطر و  عربستان 
انتخاب مى شود، بايد با تيم دوم گروه چهارم كه ايران در آن قرار دارد بازى 
كند اما تيم دوم گروه پنجم سرنوشت سخت ترى خواهد داشت. تيم دوم 
كه فعلا عربستان سعودى است، بايد با صدرنشين گروهى كه ژاپن در آن 

قرار دارد، ديدار كند.

اخذ 42 نمونه دوپينگ در جام ملت هاى آسيا
ورزش: رئيس كميته پزشكى جام ملت هاى آسيا اعلام كرد كه 42 نمونه 
تست دوپينگ از بازيكنان حاضر در جام ملت هاى آسيا گرفته شده است و 
اين نمونه ها به شهر نيودهلى در هند فرستاده شده اند تا جواب نهايى هر چه  

سريع تر آماده و در اختيار كنفدراسيون فوتبال آسيا قرار گيرد.

سرمربى هند: مى توانيم صعود كنيم
ورزش: استيون كنستانتين، سرمربى تيم ملى فوتبال هند در نشست 
خبرى پيش از بازى امروز برابر بحرين گفت: همان طور كه پيش از اين هم 
گفته بودم مى توانيم از مرحله گروهى جام ملت هاى آسيا صعود كنيم و اين 
هدف تيم ملى هند است. من به ركوردها اعتقادى ندارم و شرايط هر بازى 
متفاوت هستند. ديديد كه در بازى اخير برابر امارات چه تغييراتى نسب به 
بازى نخست با تايلند داشتيم.وى افزود: اگر به پيروزى برسيم نگرانى بابت 
هيچ تيمى نداريم. بنابراين ما بايد روى خودمان تمركز كنيم و بايد ببينيم 
چه اتفاق هايى در بازى هند برابر بحرين رخ مى دهند. مى خواهيم پيروز 

شويم و هر 3 امتياز را به دست آوريم.

نامجومطلق: تيم ملى ايران به قهرمانى 
نزديك است

ورزش: مجيد نامجومطلق درباره ديدار روز چهارشنبه ايران مقابل عراق 
كه جدال صدرنشينى گروه D هست، گفت: تيم ملى اگر مى خواهد مسير 
هموارترى براى رسيدن به مرحله نيمه نهايى داشته باشد، بايد به عنوان 
صدرنشــين از گروه صعود كند. بازيكنان ايران توانايى شكست عراق را 
دارند و با اين دو بازى كه در جام ملت ها از ايران ديديم روز چهارشــنبه 
مى توانيم سومين پيروزى تيم ملى را ببينيم. تيم ملى فوتبال ايران هم 
هميشه جز شانس هاى قهرمانى بوده و البته با دو بازى كه از ايران در امارات 
ديديم، شرايط خوبى داريم. شاگردان كى روش خيلى به قهرمانى  نزديك 
هستند و همه به نتيجه كار بازيكنان تيم ملى در جام ملت هاى آسيا خيلى 

اميدوار هستيم.

وضعيت نورافكن با استقلال 
تا هفته آينده مشخص مى شود

ورزش: اميد نورافكن ملى پوش جوان تيم استقلال كه در ابتداى فصل اين 
تيم را به مقصد شارلوا ترك كرد و با قرارداد بلند مدتى به اين تيم اروپايى 
پيوست، در حال حاضر در تهران حضور دارد.استقلالى ها در صدد هستند تا 
ملى پوش جوانشان را براى نيم فصل دوم بار ديگر به خدمت بگيرند اما اين 
بازيكن تحت قرارداد باشگاه بلژيكى است و رقم خوردن اين اتفاق ملزم به 
جلب رضايت باشگاه مبدأ مى باشد. شرايط اين بازيكن تا يك هفته آينده 
مشخص مى شود و آنگاه شفر مى داند كه آيا مى تواند در نيم فصل دوم روى 

اين بازيكن حساب كند يا خير.

«مارتين فوركل» در اردوى استقلال 
ورزش: دستيار جديد آلمانى شفر به اردوى استقلال در آنتاليا پيوست.

مارتين فوركل،  مربى جديد آلمانى استقلال كه تازگى به همراه فرهاد 
مجيدى به جمع دستياران وينفرد شفر پيوسته است، شنبه شب وارد 
آنتالياى تركيه شد تا به جمع كاروان استقلال در اين شهر بپيوندد.در حال 
حاضر استقلال براى برگزارى اردويى تداركاتى در آنتاليا به سر مى برد و 
قرار است دو بازى دوستانه برگزار كند. همچنين با وجود اينكه، استقلال 
براى برگزارى اردو در تركيه به سر مى برد، اما فرهاد مجيدى مربى استقلال 
همراه آبى پوشان به تركيه سفر نكرده. مجيدى براى انجام امور شخصى به 
شمال كشور و زادگاه پدرى اش رفته و قصد دارد امروز به اردوى استقلال 

اضافه شود.

انتقال ابراهيمى به سپاهان 
در حال نهايى شدن

ورزش: امير قلعه نوعى، سرمربى تيم فوتبال سپاهان درصدد تقويت تيمش 
است و محمد ابراهيمى مهاجم پيشين تراكتورسازى كه در حال حاضر 
در اكسين بازى مى كند، يكى از بازيكنان موردنظر اين مربى است. يكى از 
مسئولان باشگاه سپاهان به خبرنگار تسنيم خبر داد كه انتقال ابراهيمى 
به اين تيم در حال نهايى شدن است و قرارداد رسمى اين بازيكن به زودى 

امضا خواهد شد.

بازگشت اسدى به تمرينات سايپا
ورزش: رضا اسدى، هافبك مصدوم تيم فوتبال سايپا در تمرين ديروز 
شاگردان على دايى حاضر شد.  رضا اسدى، هافبك تيم فوتبال سايپا كه 
در ماه هاى اخير با يك مصدوميت ســخت مواجه شده بود، براى درمان 
آسيب ديدگى اش به امارات سفر كرد. اين بازيكن بعد از پشت سر گذاشتن 
مراحل درمانى اش به ايران برگشت و ديروز در تمرين نارنجى پوشان حاضر 

شد. اسدى در نيم فصل دوم مى تواند تيمش را همراهى كند.

جدايى قطعى 3 بازيكن از پديده شهر خودرو
ورزش: تيم فوتبال پديده در حالى تمريناتش را از ديروز در تهران دنبال 
مى كند كه فعلاً ميلاد فراهانى تنها خريد اين تيم براى نيم فصل دوم ليگ 
برتر محسوب مى شود.يحيى گل محمدى اين روزها درصدد تقويت تيمش 
براى نيم فصل دوم است. ســرمربى پديده بعد از اينكه در بين بازيكنان 
ايرانى به گزينه ايده آلى دست پيدا نكرد حالا دنبال بازيكنان خارجى است. 
براساس اين گزارش، سرمربى تيم فوتبال پديده درصدد اضافه كردن يك 
 B مهاجم و يك مدافع چپ به تيمش است. وى فيلم هاى زيادى از سرى

ليگ برزيل ديده است و قصد دارد دو بازيكن را در نهايت انتخاب كند.
گفتنى است كه بعد از جدايى محمدرضا خلعتبرى از پديده، سه بازيكن 
ديگر اين تيم هم جدا شدند. فريبرز گرامى، امير منصوريان و محمد قنبرى 

بازيكنانى هستند كه ديگر براى پديده بازى نخواهند كرد.

انصارى از استقلال جدا شد
ورزش: نام جابر انصارى از فهرست نيم فصل دوم تيم فوتبال استقلال 
خارج شد و از آنجا كه استقلالى ها بايد نام آقاخان و شجاعيان را به فهرست 
اضافه كنند نام چند بازيكن را از فهرست خود خارج كرده اند.بعد از جدايى 
گرو و نويماير فهرست استقلال 2 جاى خالى پيدا كرد و از آنجا كه باشگاه 
استقلال به دنبال جذب يكى دو بازيكن هم هست در تدارك خالى كردن 
فهرست اين تيم براى نيم فصل دوم خواهد بود.محسن كريمى بازيكنى 
است كه سهميه زير 25 سال محسوب مى شود و نام او از ابتداى فصل در 
ليست استقلال بود و حالا آبى پوشــان با جدايى انصارى مى توانند يك 

بازيكن ديگر در ليست بزرگسالان جذب كنند.

جلسه خوبى با انصارى فرد و پرهيزگار داشتيم 
شمسايى: به خاطر اسم، 

رسم،پست و مقام به جلسه نرفتم
ورزش : وحيد شمســايى در مورد جلســه ديروزش با محمد حســن 
انصارى فرد رئيس كميته فنى توسعه فوتسال و فوتبال ساحلى و پرهيزگار 
سرپرست كميته فوتسال، گفت: طبق صحبت هايى كه از قبل شده بود 
ديروز جلســه اى با حضور انصارى فرد كه فردى زحمتكش، فوتسالى و 
فوتبالى است برگزار كرديم. او 4 سال به عنوان سرمربى تيم ملى فوتسال 
بود و خاطرات خوشى با وى داشتيم.  قرار شــد با همكارى همديگر و 
پيشكسوتان راهكار هاى مناسبى براى پيشرفت فوتسال ارائه شود.كاپيتان 
سابق تيم ملى فوتسال، گفت:در اين جلسه قبل از هرچيزى اعلام كردم كه 
براى من پيشرفت فوتسال مهم است نه چيز ديگرى. اگر به اين جلسه آمدم 
به خاطر اسم رسم، پست و مقام نبوده و قبل از حضورم  از بزرگان فوتسال 

حسين شمس، شمسايى، درودگر و... اجازه گرفتم.

پيكان حكم توقيف اموال پرسپوليس را گرفت
ورزش: باشگاه پيكان از مسعود همامى دروازه بان سابق اين تيم و باشگاه 
پرسپوليس به دليل پرداخت نكردن مبلغ آزادى رضايتنامه اش شكايت 
كرده بود. در همين رابطه باشگاه پيكان با راى دادگاه حكم توقيف اموال 
باشگاه پرسپوليس را به مبلغ 400 ميليون تومان گرفته است. محمود شيعى 
مديرعامل باشگاه پيكان در اين باره گفت: با حكم دادگاه اين رأى را گرفته ايم 

اما با باشگاه پرسپوليس تعامل داريم و اين مسئله را حل خواهيم كرد. 

قيمت واقعى بوديمير
ورزش: خريد 10 ميليارد تومانى ماريو بوديمير از ســوى نزديكان باشگاه 
پرسپوليس تكذيب مى شــود در حالى كه طبق آمار سايت ترانسفرماركت 
اين مهاجم كروات 600 هزار يورو ارزش گذارى شــده است. با يك حساب 
سرانگشتى و با احتســاب هر يورو 12 هزار و 700 تومان بايد گفت: ارزش 
بوديمير چيزى حدود 7 ميليارد و 620 ميليون تومان است.كروات ها معتقدند 
ديناموزاگرب كه مى دانســت دوران حضور بوديمير در تركيبش  به پايان 
رسيده، در انتظار پيشنهادى عاقلانه بود تا او را بفروشد. بنابراين به نظر مى رسد 
فروش مهاجم 33 ساله با هدف درآمدزايى و كسب سود مناسب انجام شده 
است. موضوعى كه نناد بيليكا سرمربى دينامو نيز آن را تقريبا تأييد كرده بود.

اخبار جام ملت هاى آسيا
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مصدوميت بد موقع يوونتوس مانژوكيچ
ورزش: ماريو مانژوكيچ در تمرينات روز چهارشنبه يوونتوس دچار مصدوميت شده و 
ماكسى آلگرى مدعى شد روند ريكاورى اين مهاجم 32 ساله خوب پيش نرفته و وى 
حدود يك ماه در تركيب يوونتوس غايب خواهد بود.يوونتوس اميدوار است بتواند در 
ديدار اواسط فوريه برابر اتلتيكومادريد در ليگ قهرمانان، اين مهاجم موثر و گلزن را 
در اختيار داشته باشد اما تا آن مقطع بعيد است مانژوكيچ بتواند در تركيب بيانكونرى 
قرار گيرد.قرار بود مويس كين، ســتاره آينده دار يوونتوس در فصل زمســتان به 
صورت قرضى و براى كسب تجربه بيشتر راهى تيم ديگر شود اما مصدوميت بدموقع 

مانژوكيچ، مديران يوونتوس را از اين انتقال منصرف كرد.

بارسا، قيد خريد موراتا را زد
ورزش: در حالى كه انتظار مى رفت موراتا عملكرد خوبى در جمع آبى هاى لندنى 
داشته باشــد ولى او نتوانســت در حد انتظارات ظاهر شــود و در اين فصل بيشتر 
نيمكت نشين بوده اســت. از طرفى او در برنامه هاى مائوريزيو سارى جايى ندارد و 
باشگاه به فكر فروش اوست.يكى از مشتريان موراتا، بارسلونا اعلام شده كه با فروش 
منير الحدادى، به دنبال جذب مهاجمى جانشين براى سوارز است و جذب بازيكن 
سابق رئال مادريد مى تواند جذابيت هاى بســيارى براى باشگاه و هواداران داشته 

باشد. با اين حال، آبى انارى ها قيد خريد ستاره تيم ملى اسپانيا را زده اند. 

نشت فاضلاب، كابوس تئاتر روياها
ورزش: روزنامه سان مى گويد مسئولين باشگاه منچستريونايتد در حال مبارزه با يك نشتى 
هستند، ولى نه نشتى اطلاعات درونى باشگاه، بلكه نشتى فاضلاب از سرويس هاى بهداشتى 
استاديوم اولدترافورد كه چون دفاتر ادارى استاديوم، درست زير سرويس هاى بهداشتى قرار 
دارد، كاركنان اين ورزشگاه را عاصى كرده و مجبورند در زمان برگزارى بازى هاى يونايتد، 
روى ميزهاى كارشان محافظ هاى پلاستيكى بكشند.در گزارش سان اشاره شده كه ماجرا 
از آنجا آب مى خورد كه در اوايل فصل جارى، در يكى از بازى هاى منچستريونايتد، هواداران 
رقيب دست به تخريب سرويس هاى بهداشتى اولدترافورد مى زنند و بعد از آن نشتى فاضلاب، 
از سقف بخش ادارى ورزشگاه كه درست زير سرويس هاى بهداشتى قرار دارد آغاز مى شود.

تقدير فدرر از مارى: دوستش داريم   
ورزش:مرد شماره سه جهان نسبت به خداحافظى تنيسور بريتانيايى در سال جارى 
واكنش نشان داد.  اندى مارى جمعه در نشست خبرى پيش از شروع تنيس اپن استراليا 
اعلام كرد در سال 2019 از ميادين خداحافظى خواهد كرد. فدرر يك روز مانده به آغاز 
تنيس اپن استراليا در نشست خبرى گفت: از اين خبر شوكه شدم و از اين كه كسى مانند 
مارى را از دست خواهيم داد خيلى ناراحتم.تنيسور سوييسى گفت: اين خبر به همه ما ضربه 
زد چون او را مى شناسيم و دوستش داريم. او دشمنى ندارد و يك اسطوره است. متاسفانه 
پس از دو سال خيلى سخت، بدنش اجازه نداد بيش از اين در ميادين حضور داشته باشد. 

امين غلام نژاد :عليرضا بيرانوند مرد شــماره يك تيم ملى 
كشورمان در ديدار برابر ويتنام هفدهمين بازى ملى رسمى خود 
را انجام داد و باز هم كلين شيت كرد تا آمار خيره كننده اى در اين 
زمينه به ثبت برساند. بيرانوند در 17 بازى ملى رسمى كه تا كنون 
در رقابت هاى مختلف انجام داده، 14 كلين شيت به ثبت رسانده و 
تنها در سه بازى دروازه اش باز شده كه دو بازى آن در جام جهانى 
2018 روسيه مقابل اسپانيا و پرتغال بوده است. عملكرد بيرانوند 
در درون دروازه  تيم ملى در اين 17 بازى فراتر از حد انتظار بوده و 
در مقايسه با دروازه بان هاى سابق تيم ملى، آمار بهترى را از خود 
به جاى گذاشته اســت. در بيرانوند نه تنها به لحاظ آمارى بهتر 
از ســاير دروازه بان هاى تيم ملى در ادوار مختلف بوده، بلكه 
نسبت به بسيارى از مردان شماره يك تيم هاى ملى سراسر 
جهان نيز عملكرد بهترى به نمايش گذاشــته است. اين 
عملكرد درخشان مرد شماره يك تيم ملى كشورمان، به 
يك رقابت يا تورنمنت خاص هم محدود نمى شود و او 
در تمامى رقابت هاى داخلى و بين المللى، باشگاهى و 
ملى، موفق بوده و عملكرد آمارى فوق العاده اى را به 

ثبت رسانده است. 

مهار توپ هاى ژاوى و  رونالدو
 بيرانوند دركنار اين آمار منحصر به فرد خاطرات 
بى بديلى از ناكام گذاشتن غول هاى دنيا فوتبال 
در گشودن دروازه اش را هم به يادگار گذاشته 
است. او اين خوش شانســى را داشته كه 
بر خلاف ساير همتايان خوش نام خود 
مقابل تيم هاى بزرگتر و ستاره هاى 
درجه يــك هم امتحــان خود را 
پس داده اســت. مثــلا در تيم 
ملى ، پنالتى رونالــدو را در 
جام جهانى مهــار كرده و 
در عرصــه باشــگاهى 
هــم ژاوى را مغلوب 
توانايــى هاى خود 

كرده است. 
اينهــا  همــه 
باعث مى شود 
كــه دروازه 
چند  بــان 

گام جلوتر از گلرهاى ملى پوشان باشــد. دروازه بان 26 ساله باشگاه 
پرسپوليس تا كنون 29 بازى ملى انجام داده و موفق به ثبت 16 كلين 

شيت شده است.

توپ طلا
همه اينها باعث شــد كه در اتفاقى نادر يك دروازه بان از ايران و 
آسيا در فهرست سه بازيكن برتر قاره كهن قرار بگيرد. اگر مصلحت 
انديشى و نفوذ در كنفدراسيون فوتبال آسيا نبود او به طور حتم 
شايسته ترين فرد براى كسب توپ طلاى قاره كهن بود و از حيث 
مى توانســت در كنار  دايى،كريمى،خداداد و مهــدوى كيا قرار 
مى گرفت. او در قياس با دو كانديداى ديگر كســب توپ طلا، در 
جام جهانى،باشگاه هاى آســيا و ليگ كشورمان آمار و درخشش 

بهترى داشت.

بالاتر از عابدزاده و رحمتى
مهدى رحمتى سال ها دروازه بان نخســت و بدون جانشين تيم 
ملى ايران بود و در 76 بازى رسمى پيراهن تيم ملى را بر تن كرده 
است و در اين مدت در 35 بازى موفق به ثبت كلين شيت شده تا 
در 46 درصد بازى هاى ملى دروازه خود را بسته نگه داشته باشد. 
رحمتى پس از عابدزاده بيشترين بازى و بيشترين كلين شيت را 

در بازى هاى ملى داشته است.

عملكرد منحصر به فرد
عملكرد بيرانوند در تاريخ گلر هاى ملى فوتبال ايران از يك جهت 
ديگر هم  برتر بوده است. در تاريخ فوتبال ما هيچ گلرى نيست كه 

در 7 بازى ملى فقط يك گل دريافت كرده باشد.
*عابدزاده: در بــازى اول و دوم  در هر بازى يك گل از تيم ملى 
كويت دريافت كــرد. او در 7 بازى اول ملى خــود 3 گل خورد. 

عابدزاده در كل 77 بازى ملى كرده است.
*ميرزاپور: در اولين بازى ملى خود 2 گل از بوسنى خورد و بازى 
2-2 شد. او در 7 بازى اول خود 9 گل دريافت كرد. ميرزاپور 77 

بازى ملى كرده است.
*سيد مهدى رحمتى: در دومين و سومين بازى ملى خود برابر 
سوريه و عراق 2 گل خورد و در 7 بازى اول ملى خود 6 گل خورده 

است. او 76 بازى ملى انجام داده است.
*ناصر حجــازى در اولين و دوميــن  بازى ملى خــود برابر تيم 
پاكســتان 2 گل و تيم  قدرتمند تركيه در 28 دقيقه اول بازى 4 
گل خورد. مرحوم حجازى در 7 بازى اول ملى خود 12 گل خورد.

حجازى 58 بازى ملى داشت.

*بهزاد غلامپور: در اولين بازى ملى خود 2 گل از لهستان خورد. 
غلامپور در 7 بازى ملى اولش 3 گل خورده است. او در 27 بازى 

ملى براى تيم ملى فوتبال كشورمان بازى كرده است.
 *عليرضا حقيقى: در دومين بازى ملى خود از آلبانى گل خورد 
و در 7 بازى ملى 2 گل دريافت كرده اســت. او در حال حاضر 23 

بازى ملى دارد.

ورزش: بازيكن تيم فوتبال پرســپوليس گفت: 
وقتى با پنجره بسته به بهترين جا رسيديم حالا 
كه محروميت تمام شده و پنجره نقل و انتقالات 
ما باز شــده انتظارات هم از ما بيشتر خواهد 
شد. شــايان مصلح در گفت وگو 
با فارس، در خصوص شرايط 
تيم پرسپوليس، اردوى اين 
تيم در قطر و مسائل ديگر 
صحبت هايى كرد كه در 

زير مى خوانيد:

درباره شرايط تمرينى تيم پرسپوليس صحبت كن.
تمرينات مان را به صورت پرفشار و جدى آغاز كرديم 
و مى دانستيم كه فشار تمرينات در اردوى قطر به اوج 
خودش مى رسد. ما آماده اين تمرينات بوديم چرا كه 
بايد با شرايط خوبى براى نيم فصل دوم آماده شويم. 
بدون تعطيلى خودمان را آماده نيم فصل دوم ليگ 

برتر مى كنيم.

 بازيكنــان همگى از تمرينات پرُفشــار اين 
روزهاى پرسپوليس صحبت مى كنند.

به هر حال حدود دو هفته تعطيــل بوديم و احتمالاً 
بدن ها در اين مدت از شرايط تمرينى و بازى خارج 
شده بود اما اين تمرينات به ما كمك زيادى مى كند 
تا دوباره به شرايط خوب خودمان برگرديم. از طرفى 
بازيكنان جديد هــم به ما ملحق خواهند شــد و به 
صورت كامل آماده نيم فصل دوم مى شويم هر چند 
كه همين حالا محمد نادرى كه بازيكن بسيار خوبى 
هم هســت به ما اضافه شــده و در تمرينات كنار ما 
حضور دارد اما با پايــان بازى هاى تيم ملى ســاير 
ملى پوشان هم به ما اضافه خواهند شد تا با هماهنگى 

كامل به نيم فصل دوم برويم.

 پنجره نقل و انتقالات پرسپوليس سرانجام 
باز شد و شاهد حضور بازيكنان جديد هستيم. 

نقل و انتقالات تيم را چطور مى بينى؟
به هر حال فشار بازى ها زياد است و بازى ها پشت 
ســر هم برگزار مى شــود،  ما در چند جبهه بايد 
بجنگيم و فرصت زيادى براى آماده سازى خودمان 
نخواهيم داشت و به همين دليل نياز به بازيكنان تازه 
نفس و جديد داريم. بازيكنانى كه به ما اضافه شدند 

بدون شك موجب تقويت پرسپوليس خواهند شد. 

محمد نادرى در پستى بازى مى كند كه تو بازى 
مى كنى. نگران نيستى كه جايگاهت در تركيب 

اصلى پرسپوليس به خطر بيفتد؟
نادرى بازيكن خيلى خوبى است و در اين مدت خيلى 
خوب با هم هماهنگ شديم و او از دوستان خوب من 
به حساب مى آيد. از رقابت چه با نادرى چه با محمد 
انصارى و چه هر بازيكن ديگرى هراسى ندارم چرا كه 
ما در عين رقابتى كه با هم داريم رفاقت خوبى هم با 
هم داريم و رقابت ما در شرايط خوب و سالمى انجام 
مى شود. براى بازيكنان پرسپوليس نتيجه گيرى تيم 

از هر چيزى مهم تر است .

 قبل از نيم فصل اين مسئله به گوش مى رسيد 
كه نام تو در ليست مازاد پرسپوليس قرار دارد 

اما در نهايت در تيم ماندنى شدى.
من فكر مى كنم عده اى  با من مشــكل دارند كه اين 
مســائل را مطرح مى كنند تا مثلا به من ضربه بزنند 
اما اين مسائل براى من مهم نيســت بلكه براى من 
اين مهم است كه ســرمربى تيم از من راضى است و 
خوشبختانه در تيم جا افتادم. به هر حال هر انسانى 
در هر شرايطى كه باشد عده اى درباره او مغرضانه نظر 
مى دهند و من هم از اين مسئله جدا نيستم. محمد 
انصارى مصدوم شــده بود و دفاع چپ نداشتيم و در 
اين شــرايط منطقى نبود كه نام من در ليست مازاد 
باشد اما به هر حال از اين حرف ها هميشه وجود دارد 

و نمى شود جلوى اين شايعات را بگيرند.

فضاى رقابت در فوتبال ايران از شرايط معمول 
خارج شــده و برخى عنوان مى كنند از تيم 
پرسپوليس حمايت هاى خاص مالى و غيرمالى 
مى شود و به نظر مى رسد فضاى رقابت ديگر 

جوانمردانه نيســت. نظر تو در اين خصوص 
چيست؟

من بازيكنى نيستم كه درباره حاشيه ها حرف بزنم و 
هميشه سعى مى كنم خودم را از اين فضا دور كنم اما 
واقعا كسانى كه اين حرف ها را مى زنند اوج بى انصافى 
را انجام مى دهند. در مورد مســائل مالى بايد بگويم 
كه نمى گويم حتما كمتر از بقيه پــول گرفتيم اما با 
اطمينان خاطر مى گويم بيشــتر از بقيــه نگرفتيم. 
تيم هايى كه عليه ما صحبت مى كنند وجدانشان را 
قاضى كنند و ببينند كه ما بعد از چند وقت دريافتى 
داشتيم. ما در دو سه فصل اخير جزو بهترين هاى ليگ 
بوديم و عملكرد موفقيت آميزى هم داشتيم اما اين 
مسئله كه از ما حمايت خاصى مى شود اصلا صحت 
ندارد. درباره داورى ها هم چيزى نيســت كه كسى 
بتواند آن را كتمان كند چرا كه داورى ها عمدى نيست 
و اگر در يك بازى به صورت سهوى  به سود يك تيم 
سوت مى زنند شايد در يك بازى ديگر هم به صورت 

سهوى عليه آن تيم سوت بزنند. 

 نيم فصــل دوم را براى پرســپوليس چطور 
مى بينى؟

نيم فصل دوم براى ما از بازى با ســپيدرود در جام 
حذفى آغاز مى شود و 11 بهمن آغاز كار ماست. ما 
مى خواهيم با موفقيت كار را ادامه دهيم هر چند كه 
در نيم فصل دوم كار سخت تر مى شود و انتظارات از 
تيم ها بالاتر مى رود. ما با پنجره بسته به بهترين جا 
رســيده ايم و حالا كه پنجره نقل و انتقالات باشگاه 
پرســپوليس باز شــده انتظارات مــردم هم طبعا 
بيشتر خواهد شــد. اميدوارم به بهترين شكل كار 
را ادامه دهيم تا در نهايت بتوانيــم باز هم قهرمان 

ايران شويم.

 بررسى مسير احتمالى تيم ملى  بر سر قهرمانى

حريف ايران در يك هشتم كيست؟ 
ورزش: ايران با كسب دو پيروزى مقابل ويتنام و يمن صعود خود به 
مرحله يك هشتم نهايى جام ملت هاى آسيا را قطعى كرد اما فعلا 
مشخص نيست كه در اين مرحله چه كسى رو در روى ايران قرار 
بگيرد.  با توجه به اين كه جام ملت هاى 2019 با حضور 24 تيم 
برگزار مى شود، در چهار تا از شش گروه، سه تيم برتر نيز همچون 
تيم هاى اول و دوم همه گروه ها شانس صعود دارند، نكته اى كه 
باعث مى شود تا پيش بينى اين كه در مرحله يك هشتم چه تيمى 

مقابل چه تيمى قرار مى گيرد مشكل باشد.
ايران با توجه به كسب شــش امتياز و شرايط گروه قطعا در يكى 
از دو رتبه اول يا دوم قرار مى گيرد. اگر ايران در بازى چهارشنبه 
مقابل عراق شكست نخورد در رتبه اول قرار خواهد گرفت و طبيعتا 
شانس بيشترى براى صعود به يك چهارم خواهد داشت  چرا كه 
مقابل حريف آسان ترى قرار مى گيرد. اگر ايران صدرنشين شود، 
مقابل تيم سوم يكى از سه گروه دوم، پنجم و ششم قرار مى گيرد. 

در حال حاضر سوريه در رتبه سوم گروه B  جاى گرفته اما بازى 
پايانى اين تيم مقابل استرالياســت و اگر بتوانند تيم زردپوش را 
شكست بدهند، در رتبه دوم قرار مى گيرند و استراليا سوم يا چهارم 

مى شود. فلسطين ديگر تيم گروه است كه در هفته پايانى و بازى 
با اردن شانس قرار گرفتن در رده سوم را دارد. هر دو تيم سوريه و 
فلسطين يك امتيازى هستند و استراليا با سه امتياز در رتبه دوم 
قرار گرفته است. در گروه E در حال حاضر لبنان بدون امتياز در رده 
سوم قرار گرفته است. كره شمالى در رده چهارم قرار دارد . به هر 
صورت احتمالا بازى پايانى گروه ميان لبنان و كره شمالى، تكليف 
تيم سوم را مشخص مى كند. در گروه F نيز تركمنستان و عمان 

احتمالا در رتبه سوم قرار مى گيرند.
اما اگر ايران در بازى پايانى مقابل عراق شكست بخورد، تكليفش 
مشخص تر است چرا كه در مقابل صدرنشين گروEقرار مى گيرد 
كه يكى از دو تيم قطر و عربستان خواهد بود. در حال حاضر قطر 
صدرنشين گروهش است . فعلا مشخص نيست كه از ميان تيم هاى 
سوم كدام يك شانس صعود دارند چرا كه با مشخص شدن نتايج 
هفته پايانى، تكليف اين كه تيم هاى سوم كدام گروه ها شامل چهار 
تيم برتر هستند، مشخص مى شود اما مشخص است اگر ايران 
صدرنشين گروهش شود شانس بيشترى براى صعود به يك چهارم 
دارد چرا كه تيم هايى نظير سوريه، لبنان، كره شمالى يا تركمنستان 
حريفان چندان سرسختى براى مرحله حذفى به نظر نمى رسند و 
ايران مى تواند با اميد بيشترى پا به مرحله بعدى بگذارد در صورتى 
كه دوم شدن ايران، چالش سختى نظير تقابل احتمالى با عربستان 

را پيش روى تيم ملى قرار خواهد داد.

پنجره باز شد و انتظارها از ما بيشتر

مصلح: مى خواهند به من ضربه بزنند!

امشب از ساعت 19:30 تكليف گروه A رقابت هاى جام ملت هاى آسيا مشخص 
خواهد شد. جايى كه امارات به عنوان ميزبان رقابت ها مقابل تايلند قرار خواهد 
گرفت. اين تيم چهار امتيازى با يك تســاوى نيز صعود خود را از گروه كمى 
پيچيده شده A قطعى خواهد كرد اما مسلما دوست ندارد رتبه يك گروه را از 

دست بدهد. تساوى 1-1 در بازى افتتاحيه مقابل بحرين با برد 2-0 مقابل 
هند در دومين بازى جبران شــد اما براى برترى در گروه بايد تايلند را 

نيز شكست دهند. تايلندى ها هم با ســه امتياز براى اين مسابقه 
انگيزه هاى خاص خود را دارند. آن ها پس از غافلگيرى در بازى 

اول مقابل هند و شكست 4-1 در بازى دوم به خود آمدند و 
سه امتيازى بسيار مهم را از چنگال بحرين بيرون كشيدند. 
كسب مســاوى مقابل امارات براى آن ها نمى تواند نتيجه 
خيلى بدى باشد و با اينكه تضمين كننده قرارگيرى آن ها 

در بين دو تيم اول جدول نيست اما مى تواند با توجه به صعود 
بهترين تيم هاى سوم جدول خيال خود را از اين بابت راحت كنند.

ديگر بازى گروهA  هم از ســاعت 19:30 در ورزشگاه شــارجه به قضاوت داور 
ازبكستانى برگزار خواهد شد. با اينكه شكست 2-0 در بازى دوم مقابل امارات، 
هندى ها را از آسمان به زمين بازگرداند، اما پيروزى درخشان 4-1 در بازى اول 
هنوز منفعت هاى خود را براى اين تيم حفظ كرده است. با توجه به بازى سختى 
كه تايلند مقابل امارات ميزبان دارد، هند ســه امتيازى، با كسب تساوى مقابل 
بحرين هم از شانس بسيار بالايى براى صعود برخوردار است. اما بحرين از طرف 
ديگر با وجود شروع مثبت در بازى افتتاحيه جام و متوقف كردن امارات، در بازى 
دوم مقابل تايلند شكست بدى را متحمل شد تا سرنوشت صعود از دستان اين تيم 
خارج شود. آن ها براى صعود حتما بايد هند را شكست دهند و با وجود كسب سه 
امتياز نيز هنوز تكليف صعود آن ها قطعى نخواهد شد. به جز لزوم كسب پيروزى،  
شكست تايلند مقابل امارات نيز براى قطعى شدن صعود آن ها الزام آور است اما 
اگر اين اتفاق هم نيفتد، چهار امتياز مى تواند شانس خوبى به جزيره نشين ها 
براى قرارگيرى در ميان بهترين تيم هاى ســوم گروه هاى مختلف و صعود به 

مرحله يك شانزدهم اهدا كند.

يك امتياز براى امارات كافى است

هند در آستانه صعود تاريخى
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ورزش : تيم ملى قطر در دومين ديدار خود در مرحله گروهى رقابت هاى جام ملت هاى 
آسيا عصر ديروز مقابل تيم صفر امتيازى كره شمالى قرار گرفت كه در پايان قطرى ها با 
نتيجه پر گل 6 بر صفر كره شمالى را شكست دادند.عنابى ها شروع هجومى و خوبى در 
اين ديدار داشتند و موفق شدند در دقيقه 9 توسط المعز على به گل اول دست پيدا كنند. 
اين تيم تنها دو دقيقه بعد بازهم روى ضربه نمايشى و تماشايى المعز على به دومين گل 
رسيد.در حالى كه نيمه اول با پيروزى شاگردان فليكس سانچز رو به پايان بود بوعلام 

خوخى با ضربه سر قطرى ها را با برترى 3 بر صفر به رختكن فرستاد.
المعز على كه در اين ديدار فوق العاده كار كرده بود، در دقيقه 55 گل چهارم قطر را 
زد.اكرم عفيف در دقيقه 60 تاثيرگذار ظاهر شد و دوباره با پاس در عمق، المعز على 
را راه انداخت تا اين ستاره جوان دوباره با شوت پرُ قدرت زمينى و پاى چپ گل پنجم 
تيمش را به ثمر برساند.قطرى ها با وجود زدن 5 گل، اما همچنان بازى هجومى اى در 
دستور كارشان قرار داده بودند و توانستند در دقيقه 68 توسط عبدالكريم حسن، مرد 

سال 2018 فوتبال آسيا گل ششم را بزنند.

ورزش : تيم ملى ژاپن در دومين بازى خود در جــام هفدهم همانند ديدار 
اول به سختى به پيروزى رسيد تا با شــش امتياز راهى دور بعدى مسابقات 

شود.
ســامورايى ها در ديدارى كه داور مالزيايى تأثير زيادى در جريان بازى داشت، 

موفق به برترى مقابل عمان شدند.
تيم ملى عمان در ديدار قبلى حملات خطرناكى روى دروازه قطر داشــت ولى 
نتوانست تيم برتر ميدان باشــد و با وجود نمايش نسبتا خوبى كه ارائه كرد، در 

نهايت با نتيجه يك بر صفر شكست خورد. 
آنها ديروز هم مقابل ژاپن اميدوار بودند حداقل به يك امتياز دست پيدا كنند 
تا اميدوار به صعود به عنوان سومين تيم از مرحله گروهى شوند، اما در آن طرف 
شاگردان مورياسو نيز كه ديدار دشوارى مقابل تركمنستان داشتند و به سختى 
توانستند 3 امتياز را بگيرند با اين پيروزى 6 امتيازى شدند تا به عنوان تيم اول 

گروه براى بازى راحت تر در دور بعد اميدوار باشند. 

جشنواره گل عنابى ها مقابل سربازان پيونگ يانگ

صعود سامورايى ها با پنالتى باد آورده

ورزشگاه خليفه بن زايد
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کره ش�لی صفر 

ع�ن صفر

اميرمحمد سلطانپور: در حالى كه فصل 19-2018 به 
ميانه راه رســيده، رئال مادريد همچنان در شرايط خوبى 
قرار نداشــته و باوركردنى نيســت اين همان تيمى است 
كه تا همين فصل گذشــته قدرت مطلق فوتبال اروپا بود. 
كهكشانى ها سه ســال فوق العاده باثبات و البته موفق و 
پرجام را زير نظر زين الدين زيدان گذرانده اند اما اين فصل 
پس از خروج اين مرد فرانسوى فاجعه بوده است. با اينكه 
طرفداران پرشمار سپيدپوشــان اميدوارند در سال جديد 
وضعيت در مادريد بهتر شــود اما با نگاهى به آمارها مى 
توانيم بفهميم كه تاكنون يكى از بدترين رئال مادريدهاى 
تاريخ را در اين فصل مشاهده كرده ايم و دلايلش را نيز بر 

مى شماريم:

جاى خالى رونالدو
شايد آنقدر راحت نباشــد كه باور كرد تيمى در قامت رئال 
مادريد در اين حد متكى به يك بازيكن شــود اما كريستيانو 
رونالدو نيز يك بازيكن عادى نيست. از وقتى كه در تابستان اين 
فوق ستاره پرتغالى به يوونتوس فروخته شد، رئال ضربه بدى 
خورده است؛ تا جايى كه پدر جولن لوپتگى سرمربى سابق رئال 
گفته سران باشگاه با فروش رونالدو 50گل در فصل را از تيم 
پسرش دزديده است. البته تعداد گل هاى او تنها چيزهاى از 
دست رفته براى رئال نيست بلكه جو و انگيزه اى كه حضورش 

در تيم به وجود مى آورد ديگر وجود ندارد.

گل هاى كمتر
نبود رونالدو به شكل واضحى تعداد گل هاى به ثمر رسيده 
توســط رئال را كاهش داده اســت. آن ها فصل گذشته تا 
اينجاى فصل 68 و فصل قبلتر از آن 86 گل به ثمر رسانده 

بودند اما اين فصل نتوانستند بيشتر از 60گل بزنند.

شوت هاى داخل چارچوب كمتر
مسلما وقتى شوت هاى كمترى داشــته باشيد گل هاى 
كمترى نيز مى زنيد. اين معضل در رئال اين فصل به شدت 
حس مى شود. تعداد شوت هاى اين فصل آن ها تا اينجاى 
كار 536 بوده در حالى كه فصل پيش آمار 602 شــوت را 
داشته اند. البته مشكل اصلى سپيدپوشان نه تعداد شوت ها 
بلكه تعداد شوت هاى داخل چارچوب آن هاست كه در اين 

فصل نسبت به پنج فصل گذشته كمتر بوده است.

دريافت گل هاى بيشتر
رئالى ها نه تنها در به ثمر رساندن گل دچار مشكل شده اند 

بلكه ضعف هاى دفاعى جديدى از خود نشان مى دهند.
آن ها تا اينجاى فصل در 30 بــازى 35 گل دريافت كرده 
اند در حالى كه فصل پيش تا 32 بازى تا اينجاى كار تعداد 
گل هاى خورده آن ها 30 گل بوده است. همه اين ها در حالى 
است كه رئالى ها با هزار اميد و آرزو تيبو كورتوآ دروازه اول 

بلژيك و چلسى را براى امن كردن بيشتر دروازه خريده اند.

انتخاب اشتباهى به نام لوپتگى
بذر عملكرد بســيار بد رئال مادريــد در اين فصل از زمان 
انتصاب جولن لوپتگى به عنوان سرمربى اين تيم گذاشته 

شد. شك انتخاب او با درگيرى كه قبل از جام جهانى با تيم 
ملى اسپانيا داشت و اخراج قبل از شروع جام جهانى اصلا 
خوب نبود و با وجود شناخت نسبت به برخى از ستارگان 
رئال نتوانست انگيزه لازم را براى موفقيت به آن ها تزريق 
كند. او در چهارده بازى شــش شكســت را شاهد بود كه 

تقريبا كار رئال را براى اين فصل تمام كرد.

عملكرد ضعيف در نقل و انتقالات
كاملا مشخص اســت كه رئال هيچ برنامه اى در راه پيدا 
كردن جانشــين براى رونالدو ندارد. در حالى كه صحبت 
از خريد ســتار گانى مانند نيمــار و ادن آزار مطرح بود اما 
هيچكدام از آن ها اتفاق نيفتاد و تنها وينيسيوس جونيور 
كه نوجوانى آينده دار است را مى توان به عنوان يك خريد 

قابل قبول در نظر گرفت.

همراه با جام ملت هاى آسيا

مانژوكيچ، مديران يوونتوس را از اين انتقال منصرف كرد.
باشد. با اين حال، آبى انارى ها قيد خريد ستاره تيم ملى اسپانيا را زده اند.  رقيب دست به تخريب سرويس هاى بهداشتى اولدترافورد مى زنند و بعد از آن نشتى فاضلاب، 

از سقف بخش ادارى ورزشگاه كه درست زير سرويس هاى بهداشتى قرار دارد آغاز مى شود.

گزارش كوتاه

واكنش فدراسيون به قرارداد مخفيانه 
با اسپانسر جديد

مهر: در شــرايطى كه تيم ملى فوتبال ايــران در جام 
ملت هاى آسيا به سر مى برد، چندى پيش يك موسسه 
حقوقى در ســكوت كامل و بدون اطلاع رسانى، امتياز 
انحصارى استفاده از فضاى تبليغاتى تيم هاى ملى را در 

اختيار گرفته است.
اين اتفاق در حالى رخ داده كه فدراســيون فوتبال در 
اين زمينه نه تنها اطلاع رسانى نكرده بلكه حتى درباره 
توافقات صورت گرفته و مبلغى كه اين اسپانسر بايد به 

فدراسيون پرداخت كند، حرفى به ميان نياورده است.
طبق اطلاعات به دست آمده، رقم مورد توافق فدراسيون 
فوتبال با اين موسسه نزديك به 40 ميليارد تومان است 
و مدت اين قرارداد تا پايان ســال 1398 است. اين در 
حالى است كه موسســه فوق در تلاش است تا زمينه 
مدت دار كردن اين قــرارداد را فراهم كنــد و تا پايان 
جام ملت هاى 2023 به عنوان اسپانســر فدراســيون 
فعاليت كند. هدايت االله ممبينى رئيس كميته بازاريابى 
فدراسيون فوتبال و عضو هيئت رئيسه از جمله افرادى 
اســت كه اين اتفاق در حيطه وظايف او رخ داده است 
اما وى در گفتگو با مهر، موضــوع را نه تأييد مى كند و 
نه تكذيب.ممبينى در واكنش به اين پرســش كه چرا 
اطلاعاتى در مورد اين قرارداد منتشر نشده است، گفت: 
اكنون زمان صحبت در اين باره نيست. بعداً صحبت مى 
كنيم.عضو هيئت رئيسه فدراسيون فوتبال درباره اينكه 
آيا توافق صورت گرفته را تأييد مى كنيد؟ تصريح كرد: 

بگذاريد بعداً. اگر اسپانسر بگيريم رسماً اعلام مى شود.
ممبينى در پاسخ به اين پرســش كه با اين حساب آيا 
توافقى انجام نشده كه اطلاع رســانى صورت نگرفته؟ 
تأكيد كرد: اگر قراردادى بســته شــود، رسماً از طريق 
قسمت مربوطه در فدراســيون اعلام مى شود.اين در 
حالى اســت كه خبرنگار مهر ادعا مــى كند مدارك و 
مســتندات مربوط به اقدامات اسپانســر جديد را در 

اختيار دارد. 

شد. شــايان مصلح در گفت وگو 
با فارس، در خصوص شرايط 
تيم پرسپوليس، اردوى اين 
تيم در قطر و مسائل ديگر 
صحبت هايى كرد كه در 

زير مى خوانيد:

بايد با شرايط خوبى براى نيم فصل دوم آماده شويم. 
بدون تعطيلى خودمان را آماده نيم فصل دوم ليگ 

برتر مى كنيم.

 بازيكنــان همگى از تمرينات پرُفشــار اين 
روزهاى پرسپوليس صحبت مى كنند.

به هر حال حدود دو هفته تعطيــل بوديم و احتمالاً 
بدن ها در اين مدت از شرايط تمرينى و بازى خارج 
شده بود اما اين تمرينات به ما كمك زيادى مى كند 
تا دوباره به شرايط خوب خودمان برگرديم. از طرفى 
بازيكنان جديد هــم به ما ملحق خواهند شــد و به 
صورت كامل آماده نيم فصل دوم مى شويم هر چند 
كه همين حالا محمد نادرى كه بازيكن بسيار خوبى 
هم هســت به ما اضافه شــده و در تمرينات كنار ما 
حضور دارد اما با پايــان بازى هاى تيم ملى ســاير 
ملى پوشان هم به ما اضافه خواهند شد تا با هماهنگى 

كامل به نيم فصل دوم برويم.

 پنجره نقل و انتقالات پرسپوليس سرانجام 
باز شد و شاهد حضور بازيكنان جديد هستيم. 

نقل و انتقالات تيم را چطور مى بينى؟
به هر حال فشار بازى ها زياد است و بازى ها پشت 
ســر هم برگزار مى شــود،  ما در چند جبهه بايد 
بجنگيم و فرصت زيادى براى آماده سازى خودمان 
نخواهيم داشت و به همين دليل نياز به بازيكنان تازه 
نفس و جديد داريم. بازيكنانى كه به ما اضافه شدند 

بدون شك موجب تقويت پرسپوليس خواهند شد. 

ورزش: جواد نكونام 151 بار- شايد هم بيشتر- لباس ايران 
را به تن كرد و ركورددار بازى هاى ملى شد. شماره 6 سابق 
ايران مدتى هم دســتيار كارلوس كى روش بود اما يكسرى 
اتفاقات رخ داد و از تيم ملى جدا شد. كارلوس كى روش اخيرا 
دو بار در مصاحبه هاى خود او را به امارات دعوت كرده است. 
كاپيتان ســابق ايران در اين باره به خبر آن لاين مى گويد: 
«من معتقدم اصلاً نيازى به دعوت نيست. وقتى پاى تيم ملى 
وسط است، همه ما وظيفه داريم پشتش باشيم. اين تيم همه 
ماست. اگر موفق شــود، همه خوشحال مى شويم. احساس 
مى كنم حضورم به تيم ملــى كمك مى كند، وظيفه خودم 
مى دانم تا بروم و حمايت كنم. » كى روش در كنفرانس پيش 
از بازى ويتنام نام جواد نكونام را بارديگر آورد و گفت: او رهبر 
خوبى براى بازيكنان تيم ملى بود. وقتى در اين باره از او سوال 
مى كنيم پاسخ مى دهد: «من هميشه تلاش مى كردم تا در 

خدمت تيم ملى باشم.»

هر كارى به صلاح تيم بود انجام مى دادم
او اضافه كرد:«احساس مى كردم برادر بازيكنان هستم تا 
كاپيتانشــان. در آن دوران هم روزهاى سختى داشتيم و 
مثل همين حالا مشــكلاتى براى موفقيت تيم ملى وجود 

داشت. 
گاهى بايد همــه ما بازيكنان از خودگذشــتگى مى كرديم و 
تعهدمان را نسبت به تيم ملى كشورمان نشان مى داديم. من 
نه تنها در ســال هايى كه آقاى كى روش سرمربى ايران بود 
بلكه از روز اولى كه وارد تيم ملى شدم متوجه شدم مسئوليت 
سنگينى بر دوش دارم و هر زمان پيراهن مقدس كشورم را به 

تن كردم با همه وجود بازى كردم. 
از كارلوس كى روش تشكر مى كنم كه به هر حال از او چيزهاى 
زيادى ياد گرفتم و موجب افتخارم هست كه يكى از مربيان 
بزرگ دنيا از من تعريف مى كنــد. در دوران حضور كى روش 

تيم ملى پيشرفت فوق العاده اى داشته است.»

براى رفتن به امارات، نيازى به دعوت ندارم 

نكونام: اين تيم شايسته قهرمانى و احترام است 

بيرانوند عملكــرد قهرمانانه  اش در جام جهانى 2018 
روســيه، او را به شهرت جهانى رســاند، به خصوص 
زمانى كه او ضربه پنالتى از كريستيانو رونالدو پرتغال 
را مهار كرد. او در مورد مقايســه اش با دو گلر مطرح 
تاريخ ايران گفت: «احمدرضا عابدزاده و ناصر حجازى 
دروازه بان هاى بزرگى هستند كه من از آنها بسيار ياد 
گرفته ام. من هرگز نمى توانم مثل آنها باشم. حجازى 
يك مرد عالى بود كه به خاطــر احترام به ارزش هاى 
اخلاقى شناخته شده بود. من هميشه از او آموخته ام. 
و من عابدزاده را خيلى دوست دارم پسرش هم تيمى 

من در تيم ملى است. »
با اين حال، بيرانوند مى تواند عنوانى را بدســت آورد 
كه هيچكدام از دو دروازه بان ايرانى در اختيار ندارند، 
اگر او تبديل به بهترين بازيكن جام ملت ها شــود به 
اين جايگاه خواهد رسيد. «اگر من بتوانم اين عنوان 
را كسب كنم، براى خودم و كشــورم افتخار بزرگى 
خواهد بود. اميدوارم اين اتفاق بيفتد، زيرا هميشــه 
يكى از خواسته هاى من در زندگى بوده است. اگر من 
بتوانم اين جايزه را ببرم، ســال هاى آينده از آن لذت 

خواهم برد»
او حالا مطمئنا پيشــنهاداتى از اروپا خواهد داشت.
« پس از جــام جهانى من فقط به پرســپوليس فكر 
مى كردم زيرا واقعا به مشكلات اين تيم توجه داشتم. 
در حال حاضر مى خواهم تمركزم را روى جام ملت هاى 
آسيا بگذارم. من واقعا دوست دارم بهترين دروازه بان 
آسيا با ايران در جام ملت هاى آسيا 2019 باشم. پس از 
آن زمان كافى براى فكر كردن درباره هرگونه پيشنهاد 
را خواهم داشت، اما همان طور كه هميشه گفتم، اگر 
روزى از ايران بروم مى خواهم براى يك باشگاه بزرگ 

در اروپا بازى كنم.»

امين غلام نژاد :عليرضا بيرانوند مرد شــماره يك تيم ملى 
كشورمان در ديدار برابر ويتنام هفدهمين بازى ملى رسمى خود 
را انجام داد و باز هم كلين شيت كرد تا آمار خيره كننده اى در اين 
17زمينه به ثبت برساند. بيرانوند در 17زمينه به ثبت برساند. بيرانوند در 17 بازى ملى رسمى كه تا كنون 
14در رقابت هاى مختلف انجام داده، 14در رقابت هاى مختلف انجام داده، 14 كلين شيت به ثبت رسانده و 
تنها در سه بازى دروازه اش باز شده كه دو بازى آن در جام جهانى 
2018 روسيه مقابل اسپانيا و پرتغال بوده است. عملكرد بيرانوند 
17در درون دروازه  تيم ملى در اين 17در درون دروازه  تيم ملى در اين 17 بازى فراتر از حد انتظار بوده و 
در مقايسه با دروازه بان هاى سابق تيم ملى، آمار بهترى را از خود 
بيرانوند نه تنها به لحاظ آمارى بهتر به جاى گذاشته اســت. در بيرانوند نه تنها به لحاظ آمارى بهتر به جاى گذاشته اســت. در بيرانوند نه تنها به لحاظ آمارى بهتر 
از ســاير دروازه بان هاى تيم ملى در ادوار مختلف بوده، بلكه 
نسبت به بسيارى از مردان شماره يك تيم هاى ملى سراسر 
جهان نيز عملكرد بهترى به نمايش گذاشــته است. اين 
عملكرد درخشان مرد شماره يك تيم ملى كشورمان، به 
يك رقابت يا تورنمنت خاص هم محدود نمى شود و او 
در تمامى رقابت هاى داخلى و بين المللى، باشگاهى و 
ملى، موفق بوده و عملكرد آمارى فوق العاده اى را به 

ثبت رسانده است. 

مهار توپ هاى ژاوى و  رونالدومهار توپ هاى ژاوى و  رونالدو
 بيرانوند دركنار اين آمار منحصر به فرد خاطرات 
بى بديلى از ناكام گذاشتن غول هاى دنيا فوتبال 
در گشودن دروازه اش را هم به يادگار گذاشته 
است. او اين خوش شانســى را داشته كه 
بر خلاف ساير همتايان خوش نام خود 
مقابل تيم هاى بزرگتر و ستاره هاى 
درجه يــك هم امتحــان خود را 
پس داده اســت. مثــلا در تيم 
ملى ، پنالتى رونالــدو را در 
جام جهانى مهــار كرده و 
در عرصــه باشــگاهى 
هــم ژاوى را مغلوب 
توانايــى هاى خود 

كرده است. 
اينهــا  همــه 
باعث مى شود 
كــه دروازه 
چند  بــان 

مى شود. فلسطين ديگر تيم گروه است كه در هفته پايانى و بازى 
با اردن شانس قرار گرفتن در رده سوم را دارد. هر دو تيم سوريه و 
فلسطين يك امتيازى هستند و استراليا با سه امتياز در رتبه دوم 
در حال حاضر لبنان بدون امتياز در رده 
سوم قرار گرفته است. كره شمالى در رده چهارم قرار دارد . به هر 
صورت احتمالا بازى پايانى گروه ميان لبنان و كره شمالى، تكليف 
نيز تركمنستان و عمان 

اما اگر ايران در بازى پايانى مقابل عراق شكست بخورد، تكليفش 
Eمشخص تر است چرا كه در مقابل صدرنشين گروEمشخص تر است چرا كه در مقابل صدرنشين گروEقرار مى گيرد 
كه يكى از دو تيم قطر و عربستان خواهد بود. در حال حاضر قطر 
صدرنشين گروهش است . فعلا مشخص نيست كه از ميان تيم هاى 
سوم كدام يك شانس صعود دارند چرا كه با مشخص شدن نتايج 
هفته پايانى، تكليف اين كه تيم هاى سوم كدام گروه ها شامل چهار 
تيم برتر هستند، مشخص مى شود اما مشخص است اگر ايران 
صدرنشين گروهش شود شانس بيشترى براى صعود به يك چهارم 
دارد چرا كه تيم هايى نظير سوريه، لبنان، كره شمالى يا تركمنستان 
حريفان چندان سرسختى براى مرحله حذفى به نظر نمى رسند و 
ايران مى تواند با اميد بيشترى پا به مرحله بعدى بگذارد در صورتى 
كه دوم شدن ايران، چالش سختى نظير تقابل احتمالى با عربستان 

 رقابت هاى جام ملت هاى آسيا مشخص 
خواهد شد. جايى كه امارات به عنوان ميزبان رقابت ها مقابل تايلند قرار خواهد 
گرفت. اين تيم چهار امتيازى با يك تســاوى نيز صعود خود را از گروه كمى 
قطعى خواهد كرد اما مسلما دوست ندارد رتبه يك گروه را از 

2 در بازى افتتاحيه مقابل بحرين با برد 2 در بازى افتتاحيه مقابل بحرين با برد 2-0 مقابل 
هند در دومين بازى جبران شــد اما براى برترى در گروه بايد تايلند را 

نيز شكست دهند. تايلندى ها هم با ســه امتياز براى اين مسابقه 
انگيزه هاى خاص خود را دارند. آن ها پس از غافلگيرى در بازى 

 در بازى دوم به خود آمدند و 
سه امتيازى بسيار مهم را از چنگال بحرين بيرون كشيدند. 
كسب مســاوى مقابل امارات براى آن ها نمى تواند نتيجه 
خيلى بدى باشد و با اينكه تضمين كننده قرارگيرى آن ها 

در بين دو تيم اول جدول نيست اما مى تواند با توجه به صعود 
بهترين تيم هاى سوم جدول خيال خود را از اين بابت راحت كنند.

 در ورزشگاه شــارجه به قضاوت داور 
 در بازى دوم مقابل امارات، 
4هندى ها را از آسمان به زمين بازگرداند، اما پيروزى درخشان 4هندى ها را از آسمان به زمين بازگرداند، اما پيروزى درخشان 4-1 در بازى اول 
هنوز منفعت هاى خود را براى اين تيم حفظ كرده است. با توجه به بازى سختى 
كه تايلند مقابل امارات ميزبان دارد، هند ســه امتيازى، با كسب تساوى مقابل 
بحرين هم از شانس بسيار بالايى براى صعود برخوردار است. اما بحرين از طرف 
ديگر با وجود شروع مثبت در بازى افتتاحيه جام و متوقف كردن امارات، در بازى 
دوم مقابل تايلند شكست بدى را متحمل شد تا سرنوشت صعود از دستان اين تيم 
خارج شود. آن ها براى صعود حتما بايد هند را شكست دهند و با وجود كسب سه 
امتياز نيز هنوز تكليف صعود آن ها قطعى نخواهد شد. به جز لزوم كسب پيروزى،  
شكست تايلند مقابل امارات نيز براى قطعى شدن صعود آن ها الزام آور است اما 
اگر اين اتفاق هم نيفتد، چهار امتياز مى تواند شانس خوبى به جزيره نشين ها 
براى قرارگيرى در ميان بهترين تيم هاى ســوم گروه هاى مختلف و صعود به 

يك امتياز براى امارات كافى است

هند در آستانه صعود تاريخى

 بيرانوند بالاتر از عابدزاده و حجازى در آمار

مى خواهم بهترين دروازه بان آسيا 
در جام هفدهم باشم

زير مى خوانيد:

 آمارها از شرايط وخيم رئال مادريد مى گويند

كهكشان  خاموش!
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ادب و هنر

خبر

سرداران شهيد لشكر «41 ثاراالله» 
روى صحنه مى آيند

ادب و هنر: كوروش زارعى قصد دارد اثرى را با قصه اى مســتند درباره 
سرداران شهيد لشــكر «41 ثاراالله» روى صحنه ببرد. اين كارگردان تئاتر و 
رئيس مركز هنرهاى نمايشى حوزه هنرى سازمان تبليغات اسلامى درباره 
جديدترين فعاليت خود در عرصه كارگردانى تئاتر، گفت: مرتضى شاه كرم 
در حال نگارش نمايشنامه اى است كه تا اواسط هفته جارى به پايان مى رسد. 
اين نمايش با موضوع سرداران شهيد توليد و اجرا خواهد شد. وى اظهار كرد: 
هنوز نامى قطعى براى اين نمايش انتخاب نشــده است ولى داراى قصه اى 
مستند است و به سرداران شهيد لشــكر «41 ثاراالله» مى پردازد؛ سردارانى 
كــه در عمليات هاى مهمى چون والفجر 8، كربلاى 4 و 5 تأثيرگذار بودند. 
در واقع روى صحنه و با قصه اى مستند، شاهد حضور اين سرداران شهيد، 
زندگى و رشــادت هاى آن ها خواهيم بود. زارعى درباره زمان اجراى اين اثر 
نمايشــى، بيان كرد: اين نمايش قرار است روز 9 اسفند در كنگره شهداى 
كرمان اجرا شــود. ما 45 روز فرصت داريم تا اين نمايش را كه كارى نسبتاً 
بزرگ است، براى اجرا در شهر كرمان آماده كنيم. وى ادامه داد: برنامه ريزى 
ما اين اســت كه در بهار سال 98 نيز نمايش را در شهر تهران روى صحنه 
ببريم البته به دليل اينكه در اجراى نمايش از جلوه هاى ويژه استفاده خواهيم 

كرد، نياز به سالنى بزرگ براى اجرا داريم. 

4 عنوان كتاب ايرانى، مسافر هند مى شوند 
فارس: قرارداد همكارى انتشــارات «سيم» از هندوستان براى چاپ چهار 
عنوان كتاب ايرانى با نام «شــطرنج با ماشــين قيامت»، «داستان هاى شهر 
جنگى»، «اشعار معاصر ايران» و «فال خون» در محل غرفه ايران در نمايشگاه 
دهلى نو با «انتشــارات سوره مهر» منعقد شد. در اين مراسم علاوه بر حضور 
مدير مسئول انتشارات «سيم» هندوســتان، حميد حسام، نويسنده دفاع 
مقدس و احســان االله شــكرالهى، رئيس مركز تحقيقات زبان فارسى در 
دهلى نو حضور داشــتند. رئيس مركز تحقيقات زبان فارسى در دهلى نو در 
اين مراسم گفت: سابقه زبان فارسى در هند به زمان هاى قبل تر بازمى گردد 
و داراى قدمت بســيارى است و اين يك رابطه دو سويه است. وى در ادامه 
گفت: زبان فارسى، ســرزمين هند را مكانى براى شكفتن خود يافت و در 
هند به تبلور روزافزون خود ادامه داد و حتى منجر به يكى از ســبك هاى 
ســرايش شعر در زبان فارسى به نام «سبك هندى» شد. اين سبك يكى از 
برجســته ترين سبك هاى سرايش شعر است كه به واسطه نوع سرايش آن 

قابل ترجمه است.
شكرالهى در پايان سخنان خود گفت: تأثير زبان فارسى در هند را مى توان 
در بسيارى از آثار باستانى هند به صورت كتيبه هايى به زبان فارسى مشاهده 

كرد.

گفت و گو با اكبر صحرايى درباره روايت هاى نسل جديد از جنگ تحميلى

«دفاع مقدس» را با «جنگ غربى» اشتباه گرفته اند! 
 ادب و هنر/تهمينــه بهــزادى منــش 

در سال هاى گذشته نويسندگان جوانى كه جنگ 
را درك نكرده اند بــه حوزه دفاع مقدس ورود پيدا 
كرده انــد و با موضــوع دفاع مقدس آثــار زيادى 
نوشته اند. اين آثار شامل داستان، شعر، تاريخ نگارى، 
ادبيات شــفاهى و گونه هاى مختلــف ادبى با اين 

موضوع بوده است. 
موضوع ورود نويســندگان جوان به حوزه داستان 
دفاع مقدس و نوشتن داســتان توسط افرادى كه 
جنگ را درك نكرده اند، از مدت ها پيش محل بحث 
بسيارى از كارشناسان اين حوزه بوده است. عده اى 
موافق ورود جوانان به اين حوزه هستند و معتقدند 
با اين ورود نگاه هاى تازه به ادبيات داســتانى دفاع 
مقدس تزريق مى شود و عده اى معتقدند نمى شود 
در داســتان دفاع مقدس صد درصد خيال پردازى 
كرد و داشــتن تجربــه و مســتندنگارى يكى از 

ضرورت هاى نوشتن اين داستان هاست. 
در خصوص تحليل اين مسئله و ارزيابى آسيب ها و 
ويژگى هاى حضور جوانان نسل سوم و چهارمى كه 
سال هاى دفاع مقدس را درك نكرده اند اما علاقه مند 
به نوشتن درباره آن سال ها هستند، با اكبر صحرايى 

گفت وگويى انجام داده ايم، كه مى خوانيد. 
اكبر صحرايى متولد 1339 شيراز است. او از سال 
1365 داستان نويسى را آغاز كرده است و بسيارى 
از آثارش در حوزه دفاع مقدس و با همين موضوع 
نوشته شده است. صحرايى با نگارش رمان «حافظ 
هفت» در پنجميــن دوره جايزه ادبى جلال عنوان 

برگزيده را به دست آورد. 
«دار و دســته دارعلى»، «كانال مهتــاب»، « هزار و 
نه»، «خمپاره خواب آلود»، «ورود ممنوع» و «آرزوى 

چهارم» عناوين بخشى از آثار اين نويسنده است. 
گفت وگوى ما را با اكبــر صحرايى درباره مزيت ها 
و معايب ورود نويسندگان جوان به عرصه داستان 

دفاع مقدس بخوانيد:

 نظر شــما در مورد نويسندگان جوانى كه 
جنگ را درك نكردند اما به نوشــتن درباره 
دفاع مقدس علاقه مند شــده اند و خلق اثر 

مى كنند، چيست؟ 
البته حق هر نويسنده اى است كه در هر حوزه اى كه 
دوست دارد قلم بزند، از جمله حوزه دفاع مقدس. 
اما تئورى حوزه دفاع مقدس بايد نوشته شود تا هر 
نويسنده اى كه مى خواهد وارد اين حوزه شود، بداند 
وارد چه حوزه اى شده است. تنها با يك پيشنهاد و 

اتفاقى نمى توان از دفاع مقدس نوشت. 
حتى پس از گذشت سال ها ما نمى دانيم اسم اين 
حوزه چيست، ادبيات دفاع مقدس، ادبيات پايدارى، 
ادبيات مقاومــت يا تلفيق ايــن دو؟ هنوزبراى ما 
تعريف نشده است كه دفاع مقدس يعنى چه؟ البته 
در زمينه تئورى دفاع مقدس آقاى احمد شــاكرى 

قدم هايى برداشته اند كه بايد بيشتر كار شود. 

مســئله بعدى اين اســت كه پس از گذشت چند 
دهه از داســتان دفاع مقدس، نياز است اين حوزه 
در دانشــگاه تدريس شــود. اگر ورود جوانانى كه 
جنــگ را درك نكرده اند لازم اســت، اين جوانان 
بايد آموزش ببينند. اكنون در دانشگاه هاى ما حتى 
ادبيات داستانى تدريس نمى شود و سرفصل آن با 
عنوان كلى ادبيات معاصر مطرح است، در حالى كه 
در غرب و در دانشــگاه هاى غربى داستان تدريس 
مى شود. دانشــجو عناصر داســتانى و كتاب هاى 
داستان را كامل مى خواند و مثل پزشكى متخصص 
آموزش مى بيند و به عنوان يك داســتان نويس از 
دانشگاه دانش آموخته مى شــود. در حوزه داستان 
و ادبيــات دفاع مقــدس بايد چنيــن روندى در 

دانشگاه هاى ما وجود داشته باشد.
اما در مورد ورود نويسندگان جوان هيچ مانعى وجود 
ندارد ضمن اينكه تاكنون هم اين دســته وارد اين 
عرصه شده اند و گاه آثار خوبى هم توليد شده است. 
به هر حال نســل اول و دوم تا سال هاى مشخصى 

مى توانند قلم بزنند و بايد جايگزين داشته باشند. 

 گاهى ديده شده نويسندگان جوان مسائلى 
از جنگ مى بينند كه نويسندگانى كه سال ها 
در اين حوزه قلــم زده اند آن ها را نديده اند، 
چون ذهن آن ها درگير ابعاد خاصى از جنگ 
شده است. نظر شما در اين خصوص چيست؟ 
وقتى تئورى نوشــته نشود همين مسائل به وجود 
خواهد آمد. ببينيد اگر محيط آموزشى وجود داشته 
باشد، در اين محيط نويسندگان نسل اول تجربيات 
و يافته هايشــان را به نسل جديد منتقل مى كنند. 
آثار، نقد و بررســى و ارزيابى مى شود و ضروريات 

و بايسته هاى ادبيات دفاع مقدس به جسم و جان 
نويسنده جوان تزريق مى شود. تأكيد من بر آموزش 
به دليل تحريف هايى اســت كه در سال هاى اخير 
در ايــن حوزه به وجود آمده و ايــن نوع ادبى را با 

آسيب هاى جدى همراه كرده است. 

 منظور شــما از اين تحريف ها و آسيب ها 
چيست؟ 

در يكى از دوره هاى جايزه ادبى يوســف، من داور 
بخش اســتانى اين جايزه بــودم، به همين خاطر 
مجبور بودم 100 اثر داستانى را براى داورى مطالعه 
و ارزيابى كنم. وقتى داستان هاى نويسندگان جوان 
را خواندم، متوجه شــدم بسيارى از شخصيت هاى 
اين داستان ها سرباز، گروهبان و ارتشى ها هستند. 

اگر اين داستان ها گزيده شود و در اثرى منتشر شود 
مخاطب، جنگ ما را مانند جنگ هاى ديگر مى بيند 
و اين كتــاب ادبيات جنگ خواهد بود و نه ادبيات 

دفاع مقدس. 
در ايــن داســتان ها از 90 درصــد نيروهاى دفاع 
مقدس ما يعنى بسيجيان خبرى نبود. اين جوانان 
داستان نويس نمى دانســتند 90 درصد نيروهاى 
جنگ ما را داوطلبان و بسيجى ها تشكيل مى دادند 
و بســيجى كه به معناى داوطلب و از جان گذشته 
اســت، هيچ نمودى در داستان امروز دفاع مقدس 
ندارد؛ اين بزرگ ترين تحريف داستان دفاع مقدس 
است. داوطلب اگر حذف شود دفاع مقدس مى شود 
جنگ.  تفــاوت دفاع مقدس ما با ديگر جنگ هاى 
جهان همين اســت كه در جنگ آن ها ســربازان 
بــا اجبار به جنگ رفته اند امــا در دفاع مقدس ما 
نوجوانــان و جوانان داوطلبانــه به جنگ رفته اند و 
اين داوطلبانه بودن مســائلى مثل ايثار و شهادت 
را رقم مى زند. حالا چه كســى مى خواهد اين ها را 
به نويســنده امروز آموزش دهد؟ نويســنده جوان 
امروز داستانى مى نويســد كه در آن هيچ اثرى از 
بسيجى نيست، چون الگوى او كتاب هاى ترجمه و 
داستان هاى خارجى است و پاى حرف نويسندگان 

نسل اول و دوم جنگ ننشسته است. 
من حتى در جلساتى كه با نويسندگان و محققان 
اين حوزه داشــته ام، تأكيد كرده ام به اين نوع ادبى 
نگوييم ادبيات پايدارى، چــون ادبيات پايدارى را 
مى توان به جنگ هاى جهانــى هم تعميم داد، اما 
ادبيــات دفاع مقدس خاص جنگ ما و دفاع جانانه 
ماست. واقعاً تئورى نوشــتن ادبيات دفاع مقدس 
نياز جدى امروز ماســت و بايد از افرادى كه چنين 

دغدغه اى دارند حمايت شود. 

 جشــنواره ها چقــدر در رويارويــى 
نويســندگان نســل اول و دوم جنگ و 

نويسندگان جوان مؤثر هستند؟ 
اولين هدف جشــنواره ها شناسايى استعداد ها و 
معرفى آثار برتر اين حوزه است و حتماً بودن اين 
جشنواره ها از نبود آن ها مؤثرتر است. در قالب اين 
جشنواره ها مى توان متوجه تحريف ها و آسيب هاى 
ادبيات دفاع مقدس شــد. اما جشنواره ها وقتى 
مى توانند تأثيرگذارى بيشترى داشته باشند كه 

استعدادهاى كشف شده را رها نكنند. 
در اين جشنواره ها تا به حال صدها نويسنده و اثر 
ادبى معرفى شــده اما اكنون اثرى از نويسنده ها 
نيست، اتفاقاً مى توان در قالب همين جشنواره ها 
شــرايط آموزش و رويارويى نســل هاى مختلف 
نويســنده را فراهم كرد. با برگزارى كارگاه هاى 
آموزشى توســط نويسندگان نســل اول و دوم 
و آموزش اين ها بــه جوان ها و انتقال تجربه هاى 
نويســندگى، اتفاقات خوبى بــراى ادبيات دفاع 
مقدس رخ خواهد داد. جشنواره ها چنين بسترى 
دارند كه بايد از آن استفاده كرد. اگر جشنواره ها 
چنين ساختارى داشته باشند حتماً از بين 150 
نويسنده حداقل 5 نويسنده خوب و آموزش ديده 
تربيت مى شود كه مى توان باز از آثار اين ها حمايت 

و زمينه هاى انتشارشان را فراهم كرد. 
اما مى بينيم در جشــنواره هاى امروز اين مسائل 
ديده نمى شــود و اصلاً براى برگزاركنندگان اين 
ريزبينى ها وجود ندارد و دغدغه هاى اين چنينى 

ندارند. 

 در حال حاضر چنديــن نهاد موظف به 
توليد آثار دفاع مقدس هستند. عملكرد اين 
نهادها به گونه اى بوده كه آثار دفاع مقدس 
را ساماندهى كند و به شاكله اى كه مد نظر 

شماست، برساند؟ 
بله، اما متأســفانه مديريت هــاى ناقص و موازى 
كارى، بيشتر بلبشو ايجاد كرده تا اينكه ساختارى 

براى دفاع مقدس تعريف كند.
در كنگره هاى دفــاع مقدس چندين هزار كتاب 
براى شهدا نوشته شد اما كدام يك از اين كتاب ها 
شاخص شــد؟ بنياد حفظ آثار و نشر ارزش هاى 
دفاع مقدس براى برگزيدگانــش چه كرد؟ اين 
بنياد چقدر از همين برگزيدگان حمايت كرد تا 
اثر خوبى توليد كنند و يا براى توليد يك اثر خوب 

چقدر از آن ها همفكرى و مشورت خواست؟ 
فقط گزارش هاى لازم به بالادستى ها داده مى شود 
اما نويسنده ها فراموش مى شوند. بايد نويسندگان 
اين حوزه را دور هم جمع كرد و با كمك آن ها براى 
داســتان دفاع مقدس ساختار و نقشه راه تعريف 

كرد.

برش

در اين داســتان ها از 90 درصد 
نيروهــاى دفاع مقــدس ما يعنى 
بسيجيان خبرى نبود. اين جوانان 
داســتان نويــس نمى دانســتند 
90 درصــد نيروهاى جنــگ ما را 
داوطلبان و بســيجى ها تشــكيل 
بــه  كــه  بســيجى  و  مى دادنــد 
معناى داوطلب و از جان گذشــته 
اســت هيچ نمــودى در داســتان 
امــروز دفاع مقدس نــدارد. اين 
بزرگ ترين تحريف داستان دفاع 
مقدس است. داوطلب اگر حذف 

شود دفاع مقدس مى شود جنگ 
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سيما و سينما: اكران هاى سراسرى مستند «عابدان كهنز» به كارگردانى مجيد رستگار 
و تهيه كنندگى امير مهريزدان ، اثر برگزيده نهمين جشنواره مردمى فيلم عمار كه روايتى 

متفاوت از مدافعان حرم است، آغاز شد.
مســتند سينمايى «عابدان كُهَنز» روايت تربيت، شكوفايى و بالندگى نوجوانان مسجد 
اميرالمومنين(ع) كُهَنز شهريار است كه در وقايع مهم انقلاب اسلامى از جمله فتنه 88 و 

فتنه تروريست هاى تكفيرى در سوريه حضورى فعال داشته اند.
در معرفى اين فيلم آمده اســت: «كُهَنز»، در شهرستان شهريار قرار دارد. اين منطقه، 
مدت ها به حال خود رها مى شــود؛ رونق خريد و فــروش مواد مخدر و وجود باغ هايى 
در آنجا كه منشأ بى بند و بارى است، شرايط فرهنگى منطقه را ناامن مى كند. گروهى 
از رزمنده هاى دفاع مقدس با خانواده هايشــان به آنجا مى روند و در شهركى به نام ولى 
عصر(عج) سا كن مى شوند. اهالى جديد، مسجد «اميرالمؤمنين(ع)» را مى سازند و قدم 
در مسير جهادى ديگر مى گذارند. مستند، روايتى از اين مسجد دارد كه سه شهيد و دو 

جانباز مدافع حرم تقديم اسلام كرده است.

جشنواره

آغاز اكران  
پراستقبال  ترين فيلم 
نهمين جشنواره عمار

مهر: عليرضا محمدى مستندساز و مدرس دانشگاه از توليد مستند «دروغ بهتان» در 
پاسخ به مستند شبكه بى بى سى با عنوان «بهتان براى حفظ نظام» خبر داد.

اين مستندساز و مدرس دانشگاه درباره جديدترين فعاليت خود در عرصه ساخت مستند، 
گفت: اخيراً شبكه معاند بى بى سى مستندى را با عنوان «بهتان براى حفظ نظام» پخش و 
عنوان كرده كه پنج سال روى توليد آن كار كرده است. بنده در پاسخ به مستند بى بى سى، 
مســتندى را در حال آماده سازى دارم كه پاسخى باشد به دروغ هايى كه طبق معمول 

بى بى سى به بدنه نظام و انقلاب مى زند.
وى درباره محتواى مستند «بهتان براى حفظ نظام» بى بى سى توضيح داد: بى بى سى در 
اين فيلم مدعى مى شود كه امام(ره) به عنوان يك فقيه براى حفظ نظام به هر قيمتى 
نظراتى داده اند و نكاتى را گفته اند و شاهد خود را هم بخشى از فرمايشات امام(ره) قرار 
داده كه مربوط به ده سال قبل از پيروزى انقلاب و مربوط به درس ولايت فقيه امام(ره) 
در نجف اشرف بوده است. بى بى سى اين فرمايشات را با تقطيع و برش هاى خاص صدا با 

اهدافى كه تعيين كرده، در اين برنامه قرار داده است.

مستند

پاسخ بهتان هاى 
بى بى سى به زبان مستند

 هفته فيلم لهستان در تهران لغو شد
مهمانى كه حرمت نگه نداشت

ســازمان  سرپرســت  فارس: 
ســينمايى در واكنش بــه اقدام 
ضدايرانى كشور لهستان، «هفته 
فيلم لهســتان در تهران» را لغو 

كرد. 
وزير خارجــه آمريكا در روزهاى 
اخير اعلام كرد كه حدود يك ماه ديگر در 24 و 25 بهمن، كنفرانســى 
ضد ايرانى در لهستان برگزار خواهد شد. اين اقدام با واكنش وزير خارجه 
كشورمان همراه شد و نوشت: «دولت لهستان نمى تواند اين شرمندگى را 
پاك كند، در حالى كه ايران لهستانى ها را در جنگ جهانى دوم نجات داد، 

اين كشور اكنون ميزبان سيرك مذبوحانه ضدايرانى شده است.»
در جديدترين واكنش ها هم حسين انتظامى سرپرست سازمان سينمايى 
توئيت كرد: «ايرانى، اقوام و ملل مختلف بويژه لهســتانى ها را در شرايط 
سخت با آغوش باز ميزبانى كرده است. ميهمان كه حرمت ميزبان را نگاه 
ندارد، نمى تواند انتظار داشــته باشد به ميهمانى خود ادامه دهد. به پاس 
عزت ايران و ايرانى، برگزارى هفته فيلم لهستان در تهران موكول به رفتار 

مناسب ورشو خواهد شد.»
سخنگوى شوراى نگهبان «انعقاد قرارداد 4.7 ميليارد دلارى جهت خريد 
ســامانه دفاعى پاتريوت و جايگزينى واردات گاز طبيعى مايع از آمريكا 
به جاى خريد گاز از روســيه در سال 2022» را از جمله دلايل انتخاب 
لهستان به عنوان ميزبان كنفرانس ضد ايرانى توسط آمريكا دانسته است.

«اونولت وُيچك» كاردار ســفارت لهســتان آبان ماه امســال گفته بود: 
«پناهندگان لهستانى در زمان جنگ جهانى دوم به ايران پناه آوردند. ما 
لهستانى ها از ميزبانى ايرانى ها در آن زمان بسيار قدردان هستيم و مسلماً 

دوست داريم اين تاريخ توسط ايرانى ها بيشتر دانسته شود».

درآمد حاصل از فروش بليت هاى جشنواره 
به صاحبان آثار مى رسد

تسنيم: براى نخســتين بار در 
جشنواره فيلم فجر درآمد حاصل 
بليت ها در سينماهاى  از فروش 
مردمــى به صاحبــان آثار تعلق 

خواهد گرفت.
ابراهيم داروغه  زاده  با پيشــنهاد 
دبير ســى و هفتمين جشنواره فيلم فجر و نظر مساعد حسين انتظامى 
سرپرســت سازمان امور سينمايى و سمعى بصرى مقرر شد در اين دوره 
جشنواره 50 درصد از مبلغ فروش بليت ها در سينماهاى مردمى كه پيش 
از اين به جشنواره تعلق مى گرفت بعد از پايان جشنواره و پس از كسورات 
قانونى به صاحبان آثار پرداخت شود. 50 درصد ديگر نيز سهم سالن هاى 

سينما خواهد بود كه به روال گذشته پرداخت خواهد شد.

اسم شريف سينماى كمدى را 
با آثار سخيف خراب كرده اند

محسنى  محسن  سينماپرس: 
نســب كارگردان سينما با انتقاد 
از ترويج ابتذال در سينماى كشور 
گفت: انديشه و تفكر در سينماى 
ايران مرده و به جاى آن لودگى و 
ابتذال در حال جولان دادن است 
و متأسفانه كار به آنجايى رسيده كه ديگر جايى براى ارائه فيلم هاى سالم 

و انديشمند در سينماى ما باقى نمانده است.
كارگردان فيلم ســينمايى «ياس هاى وحشى» افزود: بارها درباره ترويج 
ابتذال در ســينماى ايران ســخن ها گفته ام و به آقايان، مديرســازمان 
ســينمايى توضيحاتى ارائه كردم اما متأسفانه از آنجا كه گوش شنوايى 
وجود ندارد و به امور كارشناسى شده وقعى نمى گذارند، آقايان به طور كل 
اين گوشزدها را ناديده و ناشنيده گرفتند و هر كارى را كه مايل هستند 

انجام مى دهند.
محسنى نسب سپس با تأكيد بر اينكه، در خوشبينانه ترين حالت ممكن 
مى توان فيلم هاى امروز سينما را آثارى خنثى برشمرد كه تأثيرى بر بهبود 
فرهنگ و هنر كشور ندارند تصريح كرد: جمهورى اسلامى ايران يكى از 
فرهنگى ترين حكومت هاى دنياست؛ انقلاب اسلامى ما انقلابى فرهنگى 
بود نه يك انقلاب نظامى يا اقتصادى! اين باعث شرمسارى براى يكايك 
ماســت كه اينك پس از گذشت 40 ســال از پيروزى انقلاب ارزشمند، 
فرهنگ و هنر ديگر در كشورمان جايى ندارند و هرچه اثر مبتذل و انسان 

مبتذل است در عرصه فرهنگ جولان مى دهند.
وى افزود: اغلب فيلم هاى ســينمايى يكى از ديگرى لوده تر شده اند؛ 
بازيگران اين فيلم ها كه اكثراً يكى هســتند و كاراكترهاى يكســانى 
هم دارند اما لباس هايشــان با هم عوض مى شود؛ آقايان اسم شريف 
ســينماى كمدى را هم با اين آثار سخيف شــان خــراب كرده اند در 
صورتى كه اين فيلم ها هيچ يك كمدى نيســتند و نبايد واژه شريف 
كمدى به آن ها اطلاق شــود چرا كه تفاوت فاحشى است ميان آثار 
كمدى و آثار لودگى! اين ها ســينماى لودگى هســتند و مســئولان 
ســينماى كشــور مى توانند ژانر لودگى را كه خود پديد آورده اند در 

دنيا به عنوان يكى از دستاوردهايشان ارايه كنند!

دليل توقيف مستند «مثل يك زن»
ايسنا: فيلــم مستند سينمايى 
«مثــل يــك زن» كــه درباره 
ساخته  هاشــمى  فائزه  زندگى 
شــده و از 15 دى  ماه در گروه 
سينمايى «هنر و تجربه» روى 
پــرده رفت، بعــد از يك هفته 
نمايش اكرانش در سينماها متوقف شد. به گفته كارگردان اين اثر در 
حكم توقيف فيلم ذكر شده كه اين اثر تا اطلاع ثانوى به دليل مفتوح 

بودن پرونده فائزه هاشمى توقيف خواهد بود.
مژگان ايلانلو كارگردان اين مســتند سينمايى با بيان اينكه، تمامى 
تغييــرات لازم را در اثرم داده بودم، گفت: وزارت ارشــاد و شــخص 
وزير همكارى لازم را در رابطه با اكران اين مســتند با من داشته اند. 
بنابراين، اين حكم از خارج از اداره ارشاد صادر شده است. با اين حال 
در آن نامه اعلام شده كه تا اطلاع ثانوى اين اثر توقيف خواهد بود و 
اميدوارم اين اطلاع ثانوى زياد طول نكشــد، تفاهمات برطرف شود و 

تماشاى مجددش روى پرده به عمر من كفاف دهد.

 سيما و سينما/ زهره كهندل  رامبد جوان 
كه طى چند سال اخير با اجراى خندوانه در ميان 
خانواده هاى ايرانى جا باز كرده است، بعد از فيلم 
«نگار» كه فيلمى جنايى بود و در گيشــه نسبتاً 
موفق ظاهر شــد، با «قانون مورفــى» روى پرده 
ســينما آمد، فيلمى كه طى چهــار روز اكران به 
باشگاه ميلياردى ها پيوست. جوان درباره «قانون 
مورفى» گفته بود؛ اين فيلم، يك كمدى سرحال 
و خانوادگى است كه در آن، خبرى از شوخى هاى 

غيراخلاقى نيست.
فيلم به سبك كمدى هاى رايج دنيا، قصه دو آدم 
مشــنگ را تعريف مى كند كه بخاطر رفتارهاى 
قرار  خنده دارى  درموقعيت هاى  غيرعادى شــان 
مى گيرند. ماجــرا از اين قرار اســت؛ فرخ (امير 
جديدى) پليس بدشانســى اســت كه بتازگى از 
كار خود بركنار شده است. در اين وضعيت همكار 
ســابق او (امير جعفرى) از فرخ مى خواهد تا به او 
كمك كند و دختر ربوده شده اش را پيدا كنند و 

بقيه ماجرا.
فيلم برمبناى فلسفه مورفى كه مى گويد: «لبخند 

بزن... فردا روز بدتريه» ســاخته شده است. قانون 
مورفــى يك زبانزد رايج در فرهنگ غربى اســت 
كه مى گويد: «اگر قرار باشــد چيزى خراب شود، 
مى شــود» اين جمله از «ادوارد مورفى» مهندس 
نيروى هوايــى و محقق «تئورى هــرج و مرج» 

آمريكايى است.
امير جديدى در اين فيلم نقشى متفاوت نسبت 
به كارهاى ســابق خود ايفا كرده و در ژانر كمدى 
بازى كرده اســت. امير جعفرى، هادى كاظمى، 
سروش صحت و خود رامبد جوان ديگر بازيگران 
فيلم هســتند. آخرين ساخته جوان، يك كمدى 
فانتزى مفرح و خوش آب و رنگ است كه ضعف 
در فيلمنامه و قصه پــردازى، انتقاداتى را روانه آن 
كرده است. از ســوى ديگر موافقان اين كمدى، 
ايجــاد موقعيت هــاى طنز و ريتم تنــد آن را از 
ويژگى هاى مثبت «قانون مورفى» برشــمرده اند. 
اكران اين فيلم كه از چهارشــنبه دوازده دى ماه 
شروع شده، توانسته به فروش قابل توجهى دست 
يابد. در ادامه، سخنان چند منتقد سينما را درباره 

آخرين ساخته رامبد جوان مى خوانيد:

سيما و سينما

درباره فيلم «قانون مورفى» آخرين ساخته رامبد جوان

لبخند بزن! فرداى فيلم هاى كمدى بدتر است

جماعتى از ســينماگران كشور با سوء استفاده از نياز 
و علاقه مخاطبــان به آثار كمدى، دســت به توليد 
فيلم هايى شــبه كمدى زده اند كه اين آثار افزون بر 
اينكه هيچ گونه سنخيتى با فرهنگ جامعه ما ندارند، از 
منظر هنرى و سينمايى هم حرفى براى گفتن ندارند 
چرا كه اغلب آن ها با استفاده از كليشه هاى سينماى 
بازارى و تجارى ســطحى و فيلم فارسى هاى پيش از 
انقلاب ساخته شده اند. اين آثار كه در سال هاى اخير 
و بويژه اين روزها، پرده ســينماهاى كشور را اشغال 
كرده اند سطح سليقه مخاطب را پايين آورده و به نوعى 
جامعه را به ســمت ابتذال گرايى و تخريب مناسبات 
خانوادگى و فرهنگى سوق مى دهند. يكى از اين آثار 
نازل بازارى، فيلم جديد رامبد جوان اســت. اين فيلم 
مانند آثار مشــابه شبه كمدى هيچ گونه پايبندى به 

قاعده و ژانر سينمايى و بويژه آثار كمدى ندارد. 
آخرين ســاخته رامبد جوان، فيلم خيلى بدى است 
چون هيچ چيز سرجاى خودش نيست نه ريتم درستى 
دارد، نه ساختار سينمايى، نه بازى و نه فيلمنامه قوى، 
ضمن اينكه كارگردانى بســيار بد است و هيچ چيز 
درســت نيســت. فيلم قانون مورفى حائز هيچ گونه 
امتياز مضمونى، محتوايى و ساختارى نيست و آنچه 
در اين اثر به تصوير درآمده، حتى شباهتى به فيلم هاى 
درجه چندم كمدى آمريكايى كه رامبد جوان شيفته 
آن هاست، ندارد. فيلمنامه به شدت ضعيف، مضمون 
نخ نما شده، بازى هاى ضعيف، كارگردانى غيرحرفه اى، 
ســاختار در هم ريخته و روايت آشفته از ويژگى هاى 

اين فيلم است. 
در واقع رامبد جوان مى خواسته يك اثر كمدى بزن و 
بكوب بسازد. اينكه چنين فيلم هايى خوب مى فروشد، 
دليل بر قوى و اســتاندارد بودن اين قبيل آثار نيست 
بلكه دليلش نبود فيلم هاى خوب و توليدات شايسته 
كمدى در ســينماى ايران اســت كه اين روند غلط، 
نتيجه نامديريتى هاى ســينما و سوداگرى بخشى از 
فيلمسازان است. قانون مورفى، فيلمى شبه خندوانه اى 
است كه تلاشى هدفمند براى خنداندن مخاطب ندارد. 
ايــن فيلم ماننــد برنامه ســطحى خندوانه، يك 
محصول قلقلكى اســت كه بــا جمع و جور كردن 
مشتى حوادث و ماجراهاى غيرمنطقى سعى دارد 
تا تماشــاگر را بخنداند در حالى كه خنداندن در 
يك فيلم كمدى بايد هدفمند باشــد يعنى ضمن 
سرگرم كردن مخاطب، حرفى براى گرفتن داشته 
باشــد. اين گونه بازار ســازى براى تصرف گيشه، 

خيانتى به فرهنگ و علايق مردم است.
نياز امروز مردم جامعه، فيلم هاى كمدى است اما آثار 
سالم و ساختارمند. فيلم كمدى بايد فيلمنامه كمدى 
داشته باشد، بازيگر خوب كمدى داشته باشد، فيلمساز 
بايد جنس كمدى را بشناســد و ملزومات اين ژانر را 
بشناسد، تقليد و كپى بردارى، هنر نيست. ما نياز به 
فيلم هاى خوب كمدى داريم نه اينكه با آثار سطحى، 
ســليقه مخاطب را خراب كنيم. اساساً نمى شود كه 
كمدى ضد قصه و بى قصه باشد. فيلم «قانون مورفى» 
كلاژى از اســتندآپ كمدى هاى خندوانه اســت كه 
منطق روايى، ســينمايى و داســتانى درستى ندارد. 
آخرين ساخته رامبد جوان در كارنامه كارى او، چند 
گام رو به عقب اســت و فقط خواسته كه در گيشه به 

توفيق برسد. 

جبار آذين، منتقد سينما:

كلاژى از
استندآپ كمدى هاى خندوانه

فيلم قانون مورفى فيلم خوبى است چون فيلم به روزى 
اســت. اين فيلم در جايى ايستاده كه سينماست، به 
همين دليل فيلم قابل دفاعى است. فيلمى كه فراتر 
از دهنش حرف نمى زند، فيلمى كه نه بلد است قصه 
بگويد و نه مى خواهد قصه بگويد. قانون مورفى، ايرانيزه 
شده و خندوانه اى شــده سينماى غرب است. رامبد 
جوان توانسته اين را انجام دهد و توانسته نسبتى ميان 
محيط پيرامونش با قانون مورفى ايجاد كند. نخستين 
نكته باورپذيرى در فيلم، اين است كه شخصيت هاى 

فيلم چه نسبتى با محيط پيرامونشان دارند.
 تجربه زيستى از نگاه چت گونه اميرجديدى، نكته هايى 
از فيلــم اجتماعى دارد، چون فيلم نمى تواند نقد تند 
و برنده داشته باشد، خيلى لطيف مسائل اجتماعى را 

دراماتيك كرده است. 
اين فيلم، يك فيلم هچل هفت و جفنگ است، جفنگ 
نه با معناى منفى آن، بلكه ســينمايى كه فيلمساز 
مى داند چه قرار است بسازد اما وضعيت نمايش داده 
شده، جفنگ است. در واقع فيلمساز مى خواهد شرايط 
عجيب و غريب دنيا را نشان دهد. اين فيلم از جنس 
سينماست، فيلمساز در نسبت با محيط پيرامونش، 
دنيا را زياد جدى نمى گيرد و اين فرا واقعيت ها در اين 
فضا شكل مى گيرد. فرا واقعيت در فضاى جفنگ شكل 

مى گيرد. 
رامبد جوان بعد از ســاخت فيلم موفــق ورود آقايان 
ممنوع در ژانر كمدى با ســاخت اين فيلم در همان 
پله مى ماند ولى در اين فيلم، عقب تر نمى رود اگرچه 
اين فيلــم گام رو به جلويى در كارنامه فيلمســازى 
جوان به شمار نمى رود. عده اى مى گويند كه اين فيلم، 
قصه ندارد. مگر ســينما بايد قصه بگويد؟ كپى از آثار 
سينماگران بزرگ و تبديل وضعيت آن ها، بد نيست. 
رامبد جوان، المان هاى فيلم فارســى همچون رقص 
و سانتى مانتاليســم را در نسبت با محيط پيرامونى، 
جفنگ كرده يعنى همــان المان را در فيلم قرار داده 
و همان ها را مسخره مى كند. در اين فيلم پلانى دارد 
كه امير جديدى به خاطر تهديد شدن به مرگ مجبور 
است كه برقصد و موقعيت خنده دارى را ايجاد مى كند 

كه اين سينماست. 
در واقع ايجاد موقعيت، سينما را مى سازد. فيلمبردارى 
هلى شات در ســينماى جوان، معنا پيدا كرده است. 
نماهايى از هلى شات را مى بينيم كه تصاوير سينمايى 
است. آخرين ساخته جوان، قصه را فراموش مى كند اما 

سينما به ماهو سينماست. 
به نظرم جريانى در ســينما دارد شكل مى گيرد كه 
ســينماگر اهميت پيدا مى كند يعنى فيلمساز خلق 
مى كنــد و جريان جديدى مى ســازد، اين جنس از 
سينما با عبور از كهن الگوها، وارد روايت سازى فردى 
مى شود. به جايى مى رسد كه فيلمساز مؤلف فرم است 
نه اينكه مقلد فرم باشــد. براساس كهن الگوها اساس 
درام، كشــمكش است در حالى كه روايت هاى ذهنى 
براساس تجربه هاى زيستى شكل مى گيرد و در سينما، 
روايت تجربه زيستى ما نسبت به پديده هاى پيرامونى 

اهميت دارد.
فيلم قانــون مورفى، منطق را زير ســؤال برده، اصلاً 
منطقى نيست كه دو نفر با شاتگان در خيابان راه بروند 
اما فيلمساز از اين بى قانونى استفاده مى كند و كمدى 

مى سازد. 

محسن بدرقه، منتقد سينما:

فيلمى كه از بى منطقى
موقعيت طنز مى سازد

فيلــم قانون مورفــى، ادعاى كمــدى بودن يا 
اجتماعــى بــودن را نــدارد. كمتريــن خدمت 
رامبد جوان، اين بود كــه در ميان اين حجم از 
كمدى هاى عجيب و غريب با اســم هاى خجالت 
آور، تماشــاگر را به ديدن فيلمى بنشاند كه در 
ساده ترين شكل ممكن، كمدى موقعيت ببيند. 
بســيارى از فيلمســازان دنيا در گونه كمدى به 
ســمت خلق كمدى موقعيت رفته اند، در فيلم 
قانون مورفــى، اين موقعيت هاى كمدى به وفور 

ديده مى شود.
راه فــرارى كه رامبد جوان پيش روى خودش قرار 
داده تا فيلمش با نمونه هاى خارجى مقايسه نشود، 
استفاده از جغرافيايى خارج از تهران است، در واقع 
فيلم جغرافياى سنتى و بومى تر شمال كشور را به 
تصوير مى كشــد كه لوكيشن هاى ديدنى و جذابى 

هم دارد. 
اين فيلم بر خــلاف اينكه دارد از قانونى مورفى 
مى گويد، در يك بى قانونى ســاخته مى شــود. 
ضد قصه بودن فيلم بسيار جذاب است و كمك 
مى كند بــا اثرى مواجه شــويم كه كارش فقط 
خنداندن نيســت. مشكل امروز سينماى كمدى 
اين است كه كارگردان به هر قيمتى مى خواهد 
مخاطب را بخنداند ولى رامبد جوان در اين فيلم 
تلاش نمى كند كه تماشاگر را بخنداند. استفاده 
از امير جديدى، بازيگرى كه حيطه بازيگرى اش 
كمدى نيســت، نشــان مى دهد كه فيلمساز به 
عنوان وظيفه به خنداندن مخاطب فكر نمى كند. 
مهم ترين ايراد اين فيلم، استفاده بيش از حد از 
پلان ها يا ســكانس هايى است كه شبيه به آن را 
زياد ديديم البته نمى توان برچســب كپى كارى 
را بــه آن زد. اين فيلم مى تواند كمدى نباشــد 
اما شما را بخنداند، مى تواند حرف سياسى بزند 
ولى شما را بخنداند يا از معضل اجتماعى حرف 
بزند اما شــما را بخنداند. اين فيلم در بلبشوى 
فيلم هــاى كمدى ضعيف روى پرده، فيلم خوبى 

است.
در ســينماى امروز مى توان از ديدن اپيزودهاى 
كوتاه لذت برد و قصه هم اهميتى نداشته باشد 
اما فيلم تأثيرگذار باشــد. بسيارى از فيلمسازان 
بزرگ دنيا از سينماى كلاسيك عبور كرده اند و 

به آفرينندگى در سينما رسيده اند. 
شــايد ايرادات زيادى به فيلم رامبد جوان وارد 
باشــد اما همين كه اين فيلم، گفتمانى را فراهم 
مى آورد كه درباره سينما حرف بزنيم يعنى فيلم 
مهمى است. ويژگى مهم فيلم، تصويربردارى آن 
اســت به طورى كه كاركرد هلى شات از شكل 
مجلس طورى و عروسى وارى آن خارج مى شود. 
در اين فيلم هلى شات به عنوان دوربينى كه به 

مخاطب زاويه ديد مى دهد، عمل مى كند.
ســليقه مخاطــب امــروز، ديــدن كمدى هاى 
كلاســيك و از نوع فيلم هــاى چارلى چاپلينى 
نيســت. فارغ از بدنه كمدى كه امروز در سينما 
مى بينيم و به هر قيمتــى مى خواهند مخاطب 
را بخنداننــد، قانون مورفى، فيلــم قابل دفاعى 
در فيلم هاى هم دوره خودش اســت كه به نظر 

مى رسد محصول جامعه امروز باشد. 

نقد  فيلم

احسان روحى، كارگردان و نويسنده تئاتر:

قانون مورفى
محصول جامعه امروز است

فيلم يك كمدى فانتزى است كه ماجراهايى تخيلى 
را نمايش مى دهد. فيلمى پر تحرك و با ريتمى تند و 
صحنه هاى تعقيب و گريز مهيج و اكشن كه باب طبع 
نوجوانان است. ترســيم نماهاى چشمنواز و دكوپاژ و 
ميزانسن استاندارد هم مزيد برعلت شده اند تا حاصل 
كار، فيلمى با فضاهاى شــكيل و شيك باشد. محور 
اصلى فيلم، همراهى دو دوست با خصوصيات اخلاقى 
و شخصيتى متضاد براى رسيدن به يك هدف است. 
بخش زيادى از فضاى طنزآميز فيلم، حاصل نمايش 
درســت و دقيق اين تضاد اســت. هر چند كه به نظر 
مى رسد كارگردان فيلم، نتوانسته صحنه هاى درگيرى 
با اسلحه گرم را درست در بياورد. اين صحنه ها شلوغ 
و بيش از حد اغراق شده هستند. معلوم نيست كه اين 
همه آدم، چرا با اينكــه از نزديك يكديگر را به رگبار 
گلوله مى بندند اما هيچ كدام حتى دچار يك جراحت 
كوچك هم نمى شــوند. در نتيجه، صحنه هاى تير و 
تفنگ بازى فيلم، بيشتر به ديوانه بازى هاى بچه گانه 

شبيه است تا يك فيلم سينمايى حرفه اى!
نقش آفرينى بازيگران اصلى فيلم بخصوص امير جعفرى 
و هادى كاظمى، قابل قبول است. امير جديدى اما بازى 
يكدستى در اين فيلم ندارد؛ گاهى خوب و فوق العاده 
است اما در لحظاتى كه قرار است تيپ يك فرد ترسو 
و احساساتى را اجرا كند، نتيجه كارش تصنعى به نظر 
مى رسد. چند عامل باعث شــده اند تا نتوانيم «قانون 
مورفــى» را يك فيلم تراز اول و ماندگار قلمداد كنيم. 
نخست اينكه، اين فيلم فاقد فيلمنامه اى درست است. 
داستان و روايت فيلم، پر از حفره و اتفاقات غيرمنطقى 
اســت. هر چند كه فيلم هاى فانتزى، بويژه اگر لحنى 
كمدى هم داشته باشند، نياز چندانى به منطق ندارند، 
اما به هر حال، جهان داســتانى چنيــن آثارى نيز به 
باورپذيرى و عقلانيت خاص خودشان نياز دارند. به طور 
مثال، اينكه فرخ به عنوان يك پليس جوان و توانمند، 
به جاى مجرم و شخص فرارى، اشتباهى به مهناز افشار 
شليك مى كند، دليل درستى در فيلم پيدا نكرده است. 
همچنين در اين فيلم مى بينيم كه فرخ، زندگى بحرانى 
و شكســت خورده اى دارد و همه چيز زندگى او رو به 
سقوط اســت اما اصلاً معلوم نيست كه چرا اين فرد، 
اين همه شكست و بحران در اطرافش جمع شده است 
مثلاً مشخص نيست كه چرا همسرش او را رها كرده 

و جدا شده است. 
 در فيلــم «قانون مورفى» شــاهد اســتفاده از حجم 
بالايى از شوخى ها و موقعيت هاى طنز ركيك هستيم. 
متأســفانه اين نوع ايجاد موقعيت طنز در ســينماى 
كمدى ما تبديل به يك فرهنگ شــده است و گويى 
فيلمســازان در تلاش هستند تا در استفاده از عبارات 
دوپهلو يا رفتارهايى كه مفهومى ضداخلاقى را در ذهن 

مخاطب متبادر مى كنند با هم رقابت كنند.
رامبد جوان در اين فيلم هم مثل اثر قبلى خودش يعنى 
«نگار» به تقليد از فيلم هاى تارانتينو پرداخته است. فضا 
و جهان حاكم بر فيلم، هاليوودى و غيرايرانى است. باز 
هم شــاهد حضور دخترى خشن و رزمى كار در فيلم 
هســتيم كه حركات محيرالعقولى را انجام مى دهد! 
خشــونت فيلم نيز تارانتينويى است. در نتيجه، رامبد 
جوان در فيلم «قانون مورفى» نتوانسته امضا و تأليف 
خــود را به جا بگذارد و او هنوز به عنوان يك كمدين 

مقلد و دنباله رو ديگران به كار خودش ادامه مى دهد.

آرش فهيم، منتقد سينما: 

يك فيلم اكشن غيرايرانى
باب طبع نوجوانان
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  عمودى  افقى

 ايســتگاه/ مجيد تربت زاده
دادســتان ويژه روحانيت به ماجرا 
ورود كرده، پرونده روال قانونى اش 
را طــى كرده و حكــم دادگاه كيفــرى هم كه 
واضح و مشخص اســت. « سيد حسن آقا ميرى» 
به دليل هتك حيثيت روحانيت، تشويش اذهان 
عمومى و توهين به مقدســات، در دادگاه بدوى، 
براى هميشــه خلع لباس شده اســت. بنابراين 
حكمش قابل تجديد نظرخواهى هم هست. با اين 
وجود، همــان طور كه از « آقاميرى» چندان توقع 
نمى رود دنبال تجديد نظرخواهى باشــد، از خيل 
طرفداران جوانش در فضــاى مجازى و حقيقى 
هم نمى شود توقع داشت اين حكم را نوعى فيلتر 
كردن طلبه پرحاشــيه و جنجالــى تلقى نكنند! 
«گزارش از شخص» اگرچه سن و سالى ندارد اما 
دليل نمى شــود كه از جمله طرفداران شبهه ها و 
برداشت هاى سطحى و جوان پسندانه « آقاميرى» 
باشد. مسئله اما اينجاســت كه به نظر نمى رسد 
اين سبك فيلترينگ، منبرهاى مجازى و حقيقى 
حجت الاسلام سابق را واقعاً تعطيل كند. گواهش 
تعداد دنبال كننده هايى اســت كه پس از اعلام 
حكم خلع لباس و تا لحظه نوشــتن اين مطلب 
300 هزار نفر افزايش يافته و لابد الان در صفحه 

اينستاگرامى « آقاميرى» عروسى برپاست!

  مى گويند... 
مى گويند متولد اســفند 1358 در تهران است. 
مى گوينــد از جمله بچه هيئتى هــاى حرفه اى 
اســت كــه از همــان دوران كودكــى پايش به 
هيئت هــاى مذهبى باز شــده و مى گويند اصل 
علاقه مند شــدنش به طلبگى و لباس روحانيت 
هم از همين هيئت رفتن هايش شروع شده است. 
طلبه سرشــناس فضاى مجازى كه مدت هاست، 
منبرهايش به كمك فن سخنورى جذاب و جالب 
و پادكست ها و استورى هايش به كمك ميكس و 
مونتاژ هاى حرفه اى، دل جوانان را برُده، مى گويند 
تا سطح «لمُعتين» كه معادل فوق ديپلم است در 
حوزه علميه بوده و پس از آن گويا درس و بحث 
را رهــا كرده و ترجيح داده منبر برود و در فضاى 
مجازى، افكار و برداشــت هاى سياسى، اجتماعى 
و دينــى اش را منتشــر كند. آن هايــى كه البته 
معلوم مى شــود از جمله مخالفان افكار و سخنان 
« آقاميــرى» هســتند دربــاره دوران تحصيلش 
گفته اند كه « ســطح لمعتين را هم با دشوارى و 
سختى توانست به پايان برساند و بلافاصله سراغ 

منبر رفت...». البته اين را هم گفته اند كه علاقه به 
سخنرانى را نيز از نوجوانى همراه داشته و از 17 
سالگى يعنى نخستين سال هاى تحصيل حوزوى، 
براى تبليغ به روستاها مى رفته است. « آقاميرى» 
از ســال 1380، منبرها و ســخنرانى هايش گويا 
جدى تر مى شــود تا اينكه ســرانجام و از زمانى 
كه رسانه هاى مجازى در ايران مشهور و معمول 
مى شــوند او هم با انتشــار فايل هــاى صوتى و 

تصويرى از خودش به شهرت مى رسد.

  قبول نداريد؟ 
ممكن است شما قبول نداشته باشيد. خودش هم 
البتــه قبول ندارد و ادعــا مى كند از محبوبيت و 
شهرت خوشــش نمى آيد. با اين همه « آقاميرى» 
چند سالى هست كه بيشتر از طلبگى و روحانيت، 
دست كم در فضاى مجازى يك سلبريتى با سبك 
و ســياق خودش حساب مى شــود. بعيد هم به 
نظرمى رســد واقعاً با اين ويژگى چندان مشكلى 
داشــته باشــد يا از اطلاق آن به خودش برنجد. 
بخصوص اينكه مدعى است روحانى بودن را شغل 
و حرفه نمى داند. مدتى پيش در گفت و گو با يكى 
از روزنامه ها درباره شغل، درآمد و شهرتش گفته 
بود: « من نه شــهريه مى گيرم. نــه از حوزه بيمه 
مى گيرم. خودم رفتم حذف كردم. سال هاســت. 
مال الانم نيســت. شــايد از 10 ســال پيش... 
وابســتگي به پاكت منبر ندارم... من كار مي كنم 
الان، كاســبي خودم رو دارم... توى يك شركت 
مشاور هستم و جاي ديگه هم كار و كاسبى آزاد 
دارم. اينكــه يه عده من رو دوســت دارند دلايل 
مختلفي داره يعني هر كس براي خودش دليلي 
داره...». سلبريتى بودن البته عيب و گناه نيست. 
ســلبريتى ها هم تا وقتى در حوزه كار و تخصص 
خودشان و به اندازه سواد و صلاحيت شان درباره 
ماجرايى اظهارنظر مى كنند، كسى با آن ها مشكل 
پيدا نمى كند. مشكل از جايى شروع مى شود كه 
يك سلبريتى سعى مى كند با استفاده از شهرت 
و محبوبيتش به حوزه اى وارد شود كه صلاحيت 
آن را ندارد و براى رفع مشكلات آن نسخه بپيچد.

  نه همين لباس زيبا...
ممكن است ديگران تنگ نظر باشند و چشم ديدن 
يك روحانى را نداشته باشند كه در فضاى مجازى 
يك و نيم ميليون نفر « قربان صدقه برو» دارد. ما، اما 
چشم اش را داريم و حتى با كمى تساهل و تسامح، 
رفتار سلبريتى وار يك طلبه كه با شلوارك جلوى 

چشم مخاطبانش ظاهر مى شود، به موسيقى ارادت 
دارد، با خوانندگان رفاقت مى كند، بازيگران سينما 
با او لاو مى تركانند و... را به حساب به روز بودن و 
فرزنــد زمانه خويش بودن مى گذاريم. با منبرهاى 
انتقادى « آقاميرى» هم بعيد به نظر مى رسد كسى 
مشكل يا مخالفتى داشته باشد. طبيعى است كه 
به پا منبرى هــا و مخاطبان فضاى مجازى خيلى 
مى چسبد وقتى مى بينند يك روحانى از مشكلات 
اقتصادى مملكت انتقاد مى كند، يقه خودروسازان 
و محصولات بى كيفيت شان را مى گيرد، از سياست 
بازى برخى شبه سياستمداران گلايه مى كند و به 
عبارتى بلد است درباره هر مقوله اى، به سبك « جانا 
ســخن از زبان ما مى گويى» حرف بزند. اين ها را 
گفتيم تا آن هايى كه كمتر به اينستاگرام « آقاميرى» 
سرزده يا او را زياد نمى شناسند، گمان نكنند، حكم 
خلع لبــاس و محكوميتش به خاطر منبرهايى از 
اين دســت، انتقادهاى اغلب درستش از مشكلات 
سياسى، اقتصادى و اجتماعى يا مثلاً جناح بازى ها 
و دســته بندى هاى سياسى اســت. حداقل اگر به 
سخنان قبلى خودش اســتناد كنيم، اهل و عضو 
هيچ حزب و جناحى نيست و اصولاً بيزار از سياست 
به نظر مى رسد. اين مسئله البته سبب نشد كه پس 
از اعلام محكوميتــش، برخى افراد با گرايش هاى 
سياســى و جناحى خاص برايش كامنت هايى از 
قبيل: « بى خيال... نه همين لباس زيباســت نشان 
آدميت، ســيد محبوب تر مى شــى و...» نگذارند.

  منبرهاى ميليونى
لابد مى پرسيد كدام خطر سبب شد، طلبه فعال 
فضاى مجازى در فضاى حقيقى هم، فيلتر و خلع 
لباس شود؟ « آقاميرى» همه شهرت و محبوبيت 
امروز و البته حكم خلع لباســش را فقط مديون 
خوش سخن بودن و شناخت خوبى كه از ظرفيت 

رسانه هاى مجازى داشت، نيست. 
طلبه اى كه در طول دو يا سه سال موفق مى شود 
براى منبرهايش مخاطب ميليونى دست و پا كند 
و اين اواخر براى شــبكه هاى تلويزيونى هم شاخ 
و شانه بكشــد كه: « الان پادكست هامون معمولاً 
بالاى يك ميليون بازديد مى خوره، بســه ديگر، 
كدوم برنامه مذهبى تلويزيونى رو يك ميليون نفر 
مى بينن؟ الان مــردم از اينترنت دانلود و گوش 
مى كنن... من حاضر نيســتم به خاطر تلويزيون 
خود سانســورى كنم... » ذائقــه جوانان امروز را 
هم خوب مى شناســد و مى داند بايد روى كدام 
شــبهه ها و مســايل مختلف ديگر دست بگذارد 

تا هــر روز به مخاطبانش اضافــه كند و بعد هم 
حرف هاى داغ تر و مثلاً تازه ترى را بزند.

مشــكل منبرهاى « آقاميــرى» و يــا منبرهاى 
مشــكل دارش مربوط به زمانى مى شود كه آقاى 
واعظ مجازى تلاش مى كند به زبان روز، تعريف و 

چهره اى متفاوت از اسلام ارائه بدهد. 

  مهربان كى بودى تو؟
لابد مى پرســيد آيا ارائه چهره و تعريف متفاوت 
و به روز از اســلام، جرم به حســاب مى آيد؟ ما 
اما مى پرســيم آيا تحصيلات، تخصص و پيشينه 
علمى « آقاميــرى» براى ارائه تعريف متفاوت و نو 
از اسلام، كفايت مى كند؟ آيا هر حجت الاسلامى 
به مدد شيوه هاى جذاب ســخنورى، روش هاى 
ساده ميكس و مونتاژ هنرى و به پشتوانه عمامه 
و عبايى كه بر ســر و تــن دارد، صلاحيت اين را 
دارد كه تعبير و تفسير خودش از دين و ديندارى 
و واقعيت دين را به اشــتراك بگذارد؟ از تفسير 
عجيب و غريب فلســفه قيام امام حسين(ع) كه 
بگذريم، ارائه دلايل عجيب و غريب براى اسارت 
اهــل بيت(ع) در ماجراى كربــلا را كه بى خيال 
شويم، « آقاميرى» پا را از اين هم فراتر مى گذارد و 
براى جذاب بودن و زدن حرف هايى كه به تصور 
خودش حرف دل جوان امروزى است حتى قرآن 

و آياتش را زير سؤال مى برد. 
در اســلامى كه « آقاميرى» سنگ آن را به سينه 
مى زند، قرآن، خيلى كتاب آســمانى به حســاب 
نمى آيد چون به قول او چند صد ســال دســت 
بنى اميــه بوده و هر جور كه خواســته اند آيات و 
سوره هاى آن را عقب و جلو كرده  اند! چنين قرآنى 
حتى اگر « قصاص» را مايه حيات جامعه بشــرى 
بدانــد، « آقاميرى» آن را قبول نــدارد و برعكس 
معتقد است مهربانى و محبت مايه حيات بشرى 

است. 

  آقا ميرى ها
شــما فكر مى كنيد حكم خلع لباس شدن مادام 
العمر، توانســته « آقاميرى» را سر سوزنى متأسف 

و ناراحت كند؟ من بعيد مى دانم. چه اينكه منبر، 
قدرت و محبوبيت او را وســعت بخشيده و كدام 
سخنران، اهل منبر و شخصيت سلبريتى است كه 
از بزرگ تر شدن دايره مخاطبان و عاشقان سينه 

چاكش، ناراضى باشد؟
اين حرف البته به معنى زير ســؤال بردن حكم 
دادگاه نيست. اول مطلب هم گفتيم همه چيز روال 
قانونى خودش را طى كرده و كار به صدور حكمى 
كاملاً قانونى رسيده است. نكته اما اينجاست كه 
« آقاميرى» نيز با ذكاوت و هوشــمندى اش، روال 
قانونى و سرانجام شكايت دادستان و... را بخوبى 
مى دانست و چه بسا از اين روال براى رسيدن به 
آنچه مى خواست، بخوبى استفاده كرد. شما فكر 
مى كنيد نمى شــد پا به پاى انجام روال قانونى و 
دادگاهــى و حتى خيلى پيش تــر از آن به روش 
هايى انديشــيد كه با بهره گيرى از رســانه هاى 
مجازى و متخصصان و انديشمندان دينى، جلوى 
ترويج انديشــه هاى جذاب و فريبنده « آقاميرى» 
ديوارى از منطق و آگاهى كشيد؟ آيا اينكه برخى 
از اهل فن و حتى علماى شناخته شده، به بهانه 
ســطحى بودن افكار و شــبهه هاى مطرح شده 
توسط « آقاميرى»، در پى پاسخ محكم و مستدل 
به او نبوده و در روشــنگرى كوتاهى كرده اند، در 
رسيدن به وضعيت امروز اثرگذار نبوده است؟ آيا 
ســخنان رهبر انقلاب در ديدار با دانشجويان را 
كه به صراحت و آشكار شبهه « اسلام رحمانى» را 
مطرح كرده و دقايقى طولانى درباره برداشت هاى 
ســطحى از اســلام و قرآن حرف مى زنند، نبايد 
هشــدار و زنگ خطر ترويج افــكار « آقاميرى» ها 
تلقــى مى كرديــم؟ لباس و كســوتى كه بر تن 
« آقاميرى» بود، تنها يكى از ابزارها و پوشــش ها 
براى ترويج شبهه و انحراف است، با ديگر روش ها 
و ابزارى كه او و امثال او از آن استفاده مى كنند، 
چــه خواهيم كرد؟ ما براى تبيين چهره اســلام 
راستين كه سال هاست داعيه آن را داريم، چقدر 
روى رســانه هاى مجازى، اســلام شناس هاى به 
روز حســاب كرده ايم؟ چقدر به ذائقه جوان هاى 

امروزى انديشيده ايم...؟
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ايستگاه

 تنهايى پرُهياهو..
 ايستگاه / رقيه توسلى   چند روزى ست افتاده ام زندان...!

بــا خواندن اين جمله لطفاً ياد «اوين»، «قرچك» و «قزل حصار» نيفتيد و فاز نچُ نچُ برنداريد. كه حبس، 
تعريفش لزوماً دستبند و قاضى و محكمه نيست و پشت ميله ها افتادن، گونه ها دارد.ماجراى من از اين 
قرار اســت كه بنده خدايى ناخواسته حالِ ناخوش اش را ســرازير مى كند به روزگارم... از آن تشنج ها و 

ديوانگى هاى ريشتر بالا.
پس از طى دودوتا چهارتايى به اين نتيجه مى رسم كه نبايد ناقل بعدى باشم و خشم سرايتى اين زنجيره 

بايد همين جا تمام شود.
به همين دليل غايب مى شوم و اجازه مى دهم يكى دو روزى سلول هاى خاكسترى براى خودشان رها 

شوند در چمنزار چراها و پرسش ها... پيرامون همه چيز.
آدم هاى دروغگو... گرانى كه هر روز گردن كلفت تر مى شــود... همسايه اى كه طبعش بى سلامى و اخَم 
است... به رقص گروهى دانشجويانه... به مسابقات ملت هاى آسيا، مستطيل سبزى كه توانست جنگ را 

خلع سلاح كند... به دو قورت و نيمى كه باقى ست هميشه از قبوض برق و گاز و تلفن.
در تنهايى لمَ داده ام و سؤال ها سرزده تشريف مى آورند... كه درآمدها چرا كفاف يك سفر بى ريخت و پاش 
را نمى دهند... سُقلمه مى زنند به ذهن ام كه چقدر همه چيز در حال انقراض است؛ خواهر، برادر، عمه، 

عمو، پسته، بادام، سوهان، ميوه؟
كوكب خانوم آيا درست مى گويد كه نان توى جراحى بينى است، توى دلالى، توى دلار؟و چيست قصه 

همكارى كه عينك شكسته اش را سومين بار مى برد تعمير. عينكِ نو آيا جور درنمى آيد با دخلش؟
همه جواب ها را نمى دانم اما اينكه در تنهايى پرُهياهوى حاضرم را بوضوح حس مى كنم... اينكه حيف است 
بعضى وقت ها زندان نداشته باشيم.فكر مى كنم و باز فكر مى كنم و باز... به ويروس عصبانيت... به پاركى كه 
بازنشسته هايش پرجمعيت تر از گنجشك هايند... به شماره 123 كه رهايم نمى كند... به ساخت و سازهاى 
غيرمجاز و خانه هاى مشــاهير كه اين روزها آه از نهاد آدمى بيرون مى كشند.و پسرك ويلچرسوار توى 
كتابفروشــى را مى بينم كه مى آيد به زندانم و بعد سه بانوى ايرانى كه در فهرست دانشمندان نام شان 

مرقوم شده و پشت بندشان دختركِ نرگس به دستِ سرِ چهارراه.
راستى تا يادم نرفته بپرسم شما چند بار زندان رفته ايد؟ از آن بازداشتگاه هايى كه هم بندى و هم سلولى 

ندارد اما تا دلتان بخواهد سؤال و فكر از سَر و كول تان بالا مى رود؟

گزارش از شخص

حجت الاسلام سلبريتى!
چرا «سيد حسن آقا ميرى» خلع لباس شد؟

چه خبر؟

عاقبت خروج از اتحاديه
هفته نامه اسپكتيتر چاپ انگليس 
در تازه تريــن شــماره خود در 
گزارشى به ســناريوى جديد و 
شايد عجيب براى بريتانيا در راه 
خروج از اتحاديه اروپا مى پردازد. 
اين نشــريه در پرونــده خود با 
عنــوان «تــرس ما بايــد چقدر 
باشد» از آمادگى «ترزا مِى» براى 
خــروج از اتحاديه اروپــا بدون 
بســتن قراردادى با اين اتحاديه 
در صــورت ادامه موافقت نكردن 
پارلمان بريتانيا با شــكل كنونى 
خــروج مى گويد. خروجى كه به 

گفته اسپكتيتر مى تواند پيامدهاى سنگين اقتصادى براى بريتانيا به همراه 
داشته باشد به گونه اى كه اين كشور دچار كمبود مواد غذايى و دارو خواهد 
شد؛ همان گونه كه در طراحى روى جلد مجله نيز مى بينيم كه خانم «مى» 

زير ميزى كه اطراف آن را پر از آذوقه كرده اند پنهان شده است.

موريانه ها به كمك توفان زده ها مى آيند
هفته نامــه ســاينس در تازه ترين 
شــماره خود در گزارشى به نقش 
ويژه موريانه ها در كمك به مناطق 
توفان  زده در جهان پرداخته است. 
اين نشــريه بــا اختصاص عكس 
اصلــى روى جلد خود بــه تعداد 
زيادى موريانه كارگر در جنگل هاى 
اســتوايى مالزى، نقــش آن ها را 
در احياى مناطــق طبيعى بعد از 
توفان هاى سهمگين را مورد توجه 
قرار مى دهد. اين نشــريه تئورى 
جديــد و جالب توجــه در جهان 
پزشكى با عنوان chemputer را 
نيز مورد بررســى قرار مى دهد كه 

براى اولين بار در دانشگاه گلاسكوى اسكاتلند كشف شده و نشان مى دهد چگونه 
مى توان مولكول هاى دارويى را به وسيله سيستم ربات هاى شيميايى به دست آورد.

شبح عوام گرايى
نشريه نيِشِن در تازه ترين شماره 
خود بــه ظهور مــوج ايدئولوژى 
سياسى پوپوليسم يا عوام گرايى 
در اروپا و آمريــكا مى پردازد. اين 
نشــريه در گزارش خود با عنوان 
«شــبح پوپوليســم» از گسترش 
موج نارضايتى مردم در قاره اروپا 
و آمريكا مى گويد كه باعث شــده 
بسيارى از جوامع به سمت رهبرانى 
با انديشه ها و رويكرد عوام گرايانه 
سوق پيدا كنند و اين علاقه چقدر 
مى تواند به ايدئولوژى دموكراسى 
در غرب ضربه بزند؟ نيشن مقاله اى 

نيز در خصوص رويكردهاى آندرس مانوئل لوپز اوبرادور رئيس جمهور مكزيك 
در اوج گيرى دوباره جنگ موادمخدر در اين كشور مى پردازد.

نشريات جهان

ايستگاه/  امير محمد سلطان پور

روزمره نگارى

كليدها

درباره متوسط ها
ســال ها پيش درباره مافياى بى عرضگى چند جا حرف زدم ولى هيچ جا هم 
انعكاس درســتى نداشت. بى عرضگى البته در مقايسه با متوسط بودن خيلى 
هم بد نيست! بى عرضه ها را همه مى شناسند اما متوسط ها غلط اندازند.در هر 
كارى متوسط بودن بسيار لذت بخش است، متوسط ها با آرامش تمام مى توانند 
با پلاك هاى مختلف عبور و مرور كنند. متوســط ها اعتدالى اند، طرفدار ميانه 
روى اند و بهترين نصيب ها را از همه چيز دارند. آن ها نيروى مشــترك همه 
جريان هاى جامعه هستند. در هر طرفى كه تجمعى تشكيل شود متوسط ها 
مى توانند جزو هيئت مديره ها و هيئت امناها باشند. در هر صنف و هر كارى، 
وضعيت فتنه، بهار متوسط هاســت.آن ها اين مزيت را دارند كه هيچ طرفى 
نيستند، نه خطرى دارند و نه سودى و همه آن ها را مى پسندند. ما متوسط ها 
را حتى بر خودمان ترجيح مى دهيم. متوسط ها حتماً بهتر از ما هستند چون 
نيروى ميانه اند.  آن ها پلاكى دارند كه مى توانند بين نيروهاى مختلف تردد كنند 

و اين كم مزيتى نيست. 
وقتى براى خريد به مغازه اى مى روم،  ترمزدســتى را مى كشــم و ســوئيچ را 
برمى دارم، پسركم مشتاقانه از صندلى عقب مى آيد و پشت فرمان مى نشيند 
و مادرش هم كنارش نشســته و مواظب اســت تا او هيچ كارى نكند . او هم 
شاد است كه پشت فرمان نشسته است. براى يك كودك پنج ساله اين اتفاق 
عجيبى نيست اما متوسط ها براى همين كار آفريده شده اند. آن ها در شوراها 
حضور مى يابند تا هيــچ حرفى نزنند. مديريت ها را تحويل مى گيرند تا هيچ 
اتفاقــى نيفتد.  ما به خاطر نگرانى مــان از افراطى هاى جريان هاى مختلف به 
متوسط ها پر و بال مى دهيم تا اتفاق بدى نيفتد و در عمل نتيجه اين مى شود 
كه هيچ اتفاقى نمى افتد و متوسط ها از زندگى لذت مى برند.  تا اينجاى قصه 
خيلى مشكلى نيست اما متوسط ها در ميان مدت و دراز مدت همه چيز را نابود 
مى كنند. آن ها عطش فتح قله ها را در نسل هاى جوان مى كشند،  آن ها حتى 
اصل وجود و لزوم قله و قله نمايى را انكار مى كنند. اگر در مسابقه اى داور باشند،  
هيچ نفر و اثرى را حايز ارجمندى لازم براى دريافت جايزه اول نمى دانند و همه 
چيز را با معيار خودشان مى سنجند. فروغ چه خوب گفته است كه در سرزمين 
قدكوتاهان، معيارهاى سنجش هميشه بر مدار صفر مى چرخند و متوسط ها 
از قدكوتاهان مخوف ترند، چون ما حتى حس هم نمى كنيم كه دچار ركود و 
انحطاط شده ايم. متوسط ها به تعبير امروزى «فيك» هستند و چون در كارى 
كه برعهده مى گيرند كسى نيستند ناخودآگاه با تمام توان به سمت دلالى و 
بيزينس حركت مى كنند. البته بعضى از آن ها آنقدر متوسط هستند كه همين 
كار را هم نمى كنند، شغل آن ها فقط و فقط متوسط بودن است. اگر نجنبيم 

دوران متوسط ها مقدمه اى بر عصر انحطاط يا آنارشيسم خواهد بود.

 روزنوشته هاى على محمد مؤدب

فلسطين و اسكار
 ايستگاه / م. ظرافتى  همين يك هفته پيش بود كه «كريستين بيل» هنگام 
دريافت جايزه اش در مراسم گلدن گلوب، اعلام كرد «شيطان» الهام بخش او براى 
بازى در نقش ديك چنى، معاون اول سابق رئيس جمهور آمريكا در فيلم «معاون» 
بوده است! به پشتوانه همين اتفاق و البته حضور يك فيلم جنجالى ديگر به نام 
«بلك ك كلنزمن» در اسكار امسال، خيلى از تحليلگرانى كه سرشان به تنشان 
مى ارزد، اعلام كردند احتمال اينكه سياسى ترين مراسم اسكار تاريخ، امسال رقم 
بخورد دور از انتظار نيســت. اين ماجرا به قدرى جنجالى شده كه روزنامه هاى 
بزرگ دنيا هم به آن پرداخته انــد. در بين تمام روزنامه ها اما «نيويورك تايمز» 
تلاش كرده خوانندگانش را متقاعد كند سياسى ترين مراسم اسكار تاريخ حدود 
40 سال پيش رقم خورده و امكان ندارد مراسمى روى دستش بلند شود. حالا 
كه همه جا صحبت از سياسى ترين مراسم اسكار تاريخ است، اجازه دهيد ما هم 
به سبك خودمان ماجراى جنجالى پنجاهمين مراسم اسكار در سال 1978 را 
روايت كنيم.آن ســال برخلاف هميشه، بازيگرها و بزرگان هاليوود با تشريفات 
امنيتى شديد از ميان معترضان عبور كرده و وارد سالن برگزارى مراسم شدند. 
نيروهاى امنيتى مثل مور و ملخ در اطراف سالن رژه مى رفتند و همزمان، هزاران 
معترض يهودى تصاوير «ونسا ردگريو» بازيگر فيلم «جوليا» را به آتش مى كشيدند. 
طرف ديگر هم فلسطينى ها و حاميانشان بودند كه با پرچم فلسطين شعارهاى 
ضداسرائيلى سر مى دادند. فيلم جوليا آن سال به يكى از پرفروش ترين فيلم هاى 
هاليوود بدل شده بود و با نامزدى در 11 بخش اسكار حرف هاى زيادى براى گفتن 
داشت. اين جنجال ها اما هيچ ربطى به فيلم جوليا نداشت. ماجرا از اين قرار بوده 
كه «ونسا ردگريو» يكى از بازيگران اصلى فيلم جوليا هنگام فيلمبردارى اين فيلم 
در فرانسه با گروهى از دانشجويان فلسطينى آشنا شده و همين آشنايى زمينه 
ساز ساخت مستندى ضد اسرائيلى به نام «فلسطينى ها» مى شود. خانم بازيگر كه 
شديداً تحت تأثير زندگى سخت فلسطينيان قرار گرفته، مستند «فلسطينى ها»  

را مى سازد و در تمام مراسم هاى رسمى آن 
ســال از رژيم صهيونيستى گلايه مى كند. 
ماجرا آن قدر بالا مى گيرد كه «اتحاديه دفاع 
يهودى» عليــه ردگريو و البته فيلم جوليا 
موضع تنــدى مى گيرند و كمپانى فاكس 
مالك فيلم «جوليــا» را تهديد به اقدامات 
تروريســتى مى كنند. طولى نمى كشــد 
كه خيابان هاى آمريــكا صحنه تظاهرات 
يهودى هاى افراطى عليــه ردگريو و فيلم 
جوليا مى شود. در بحبوحه همين اعتراضات 
اســت كه پنجاهمين دوره مراسم اسكار 

برگزار مى شود و دست اندركاران مراسم اعلام مى كنند «ردگريو» نامزد دريافت 
اسكار بهترين بازيگر نقش مكمل زن شده است. جو متشنج خيابان ها به داخل 
سالن هم سرايت مى كند و رئيس وقت آكادمى علوم و هنرهاى سينما ردگريو 
را كنار مى كشــد و از او خواهش مى كند در صورتى كه برنده جايزه شــد روى 
صحنه حرفى از اسرائيل و فلسطين نزند. همه چيز دست به دست هم مى دهد 
و ردگريو جايزه اسكار بهترين بازيگر مكمل زن را مى برد. خانم بازيگر برخلاف 
توصيه هاى پشت پرده روى صحنه مى رود و خطاب به مردم فلسطين مى گويد: 
«بايد به خودتان افتخار كنيد كه در چند هفته گذشته محكم ايستاديد و برابر 
تهديدهاى گروه كوچكى تبهكار صهيونيســت كه رفتارشان توهين به جايگاه 
يهوديان سراسر جهان و توهين به مقاومت قهرمانانه مقابل فاشيسم و سركوب 
است، مقهور نشــديد». پس از اين صحبت ها جو سالن به كلى بهم مى ريزد و 
مخالفان ردگريو شروع به «هو» كردن او مى كنند.بعد از اين اتفاق، خانم بازيگر 
ضد اسرائيل مورد غضب هاليوود قرار مى گيرد و بايكوت مى شود. با اين وجود در 
مصاحبه اى كه سال 2012 انجام داد درباره مراسم اسكار آن سال گفت: «به هيچ 
عنوان پشيمان نيستم چون كارى را انجام دادم كه فكر مى كردم درست است».
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